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Aktuálně z města

Povolební otázky pro současné zastupitele
V novém volebním období se zastupitelstvo města výrazně obměnilo. V aktuálním 
vydání  RH  představujeme  všechny  současné  zastupitele.  V odpovědích  na  otázky 
redakce přibližují svou představu o vývoji našeho města a také vlastní plány, jak ji 
uskutečnit.

1. Jaká témata či priority chcete vy sám/sama v tomto volebním období prosa-
zovat?

2. Co je podle vašeho názoru nejdůležitější úkol současného zastupitelstva?
3. Rýmařov je obcí s rozšířenou působností. Měl by být i přirozeným centrem 

a lídrem regionu nad rámec svých zákonných povinností? V jakých oblas-
tech?

Mgr. Vlastimil Baran (zástupce ředitele základní školy, 
zvolen za Starosty a nezávislé), člen hospodářské ko-
mise, komise pro výchovu, vzdělávání a sport a komise 
kultury, cestovního ruchu a mezinárodních vztahů
1. Má role a vliv budou určitě ovlivněny záměry ko-

aliční většiny. Nevnímám svou pozici v zastupitel-
stvu jako apriori opoziční. Bude záležet na předlo-
žených záměrech. Mým tématem, kterému se budu 
opět věnovat, je školství a podpora zájmové činnos-
ti mládeže.

2. Srovnat se se současnými ekonomickými limity rozpočtu a v návaznosti 
dobře zvážit priority rozvoje města. Zastupitelstvo se z velké části obměni-
lo, počátečním úkolem určitě bude najít společnou řeč. Jsem v tomto směru 
optimista.

3. Rýmařov jako přirozené centrum regionu vnímám. V oblasti úřední správy, 
školství, zdravotnictví, sociálních služeb, cestovního ruchu.

Ladislav Baslar (grafik, zvolen za ANO), člen hospodář-
ské komise a komise pro výchovu, vzdělávání a sport
1. Určitě nejde o to, co chci já, ale co chceme jako 

aktivní občané tohoto města, které zastupuji. Při-
cházíme s nějakými projekty, myšlenkami, pod-
něty, co bychom chtěli z našeho pohledu změnit, 
realizovat.

2. V současném době je na zastupitelstvu zdárně pra-
covat a dokončit započatou práci z předchozího 
volebního období. Na nás nováčcích je se co nej-
rychleji seznámit a pochopit strukturu, organizaci a princip chodu města. Na-
ším společným úkolem je především komunikace mezi sebou, chuť pracovat 
a řešit úkoly/problémy, což potenciálně vidím u všech zastupitelů.

3. Z podstaty věci to asi vyplývá, ale nemůžeme někomu nutit něco, co nechce, 
o co nemá zájem a co bude předem „špatně“. Bylo by to mrhání času a penězi. 
V oblastech, ve kterých je město aktivní (cestovní ruch, sport, kultura, 
dotace…), se bude jistě pokračovat. Novým výzvám se bránit nebudeme!!!

Michal Furik (podnikatel, zvolen za ANO), člen hospo-
dářské komise, komise pro výchovu, vzdělávání a sport 
a komise  kultury,  cestovního  ruchu  a mezinárodních 
vztahů
1. Prvně musím poděkovat všem voličům za hlasy, 

moc si toho vážím. Členství v zastupitelstvu je 
pro mě nová výzva. V Rýmařově jsem se naro-
dil a až na pár let studií tady žiju. Vždy jsem si 
říkal, že bych se chtěl jednou podílet na chodu 
našeho města, ale že se mi to podaří ve třiceti 
letech, jsem opravdu nečekal. Jsem přesvědčen, že je potřeba pokračovat 
v dlouhodobé strategii rozvoje našeho města. Mojí prioritou budou oblasti, 
ke kterým mám blízko. Například zlepšení dostupnosti bydlení. Dále mě 
zajímá kulturní život města a hlavně sport, jelikož jsem aktivní sportovec 
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a věřím, že je důležité vést děti, ale i dospělé k pohybu. Ale sa-
mozřejmě jsou zde další problémy, jako málo zubařů atd. Myslím 
si, že jako nejmladší člen zastupitelstva bych měl být hlasem mé 
věkové kategorie.

2. Je potřeba schválit rozpočet, který bude reagovat na současnou 
aktuální situaci s cenami energií. Ty se do něj určitě promítnou. 
A na to jsou navázané služby pro obyvatele našeho města.

3. Myslím si, že by měl být lídrem celého Rýmařovska a spolupraco-
vat s okolními obcemi. 

Milan  Furik  (podnikatel,  zvolen  za  ANO), 
člen komise životního prostředí a regionál-
ního rozvoje a komise pro výchovu, vzdělá-
vání a sport
1. O dění v Rýmařově jsem se zajímal 

vždy. Teď se zvolením do zastupitel-
stva se na chodu města můžu podílet 
aktivně a přinášet nové podněty a pod-
porovat dobré nápady svých kolegů. 
Zejména pokračování investičních 
akcí, podpora bytové problematiky, družstevního bydlení, podpora 
mladých pracujících rodičů, kteří nedosáhnou na státní příspěvek, 
podpora seniorů, aby zůstali co nejdéle ve svém přirozeném pro-
středí, a co nejcitlivěji regulovat současný stav zdražování – slu-
žeb, školky, družiny, nájemného.

2. Jsou to služby pro obyvatele. Dnešní doba je opravdu turbulent-
ní, co se týče cen energií, a ty se odráží do všech odvětví. Město 
asi nemůže ovlivnit to, co se aktuálně děje, ale může být dobrým 
hospodářem a investorem, a to se promítá do různých poplatků 
a služeb pro občany.

3. Rýmařov je obcí s rozšířenou působností, ale na tuto otázku zatím 
neumím odpovědět.

Za všechny kandidáty bych chtěl poděkovat za podporu a důvěru, kte-
rou jste dali hnutí ANO v těchto volbách.

Helena  Chlebcová  (vedoucí  školní  jídelny, 
zvolena za SPD), členka hospodářské komi-
se, komise pro výchovu, vzdělávání a sport 
a komise sociálních věcí a zdravotnictví
1. Přilákání ekonomických aktivit do 

města, podporovat výstavbu RD a tím 
zlepšit podmínky pro život v našem 
městě, aby nedocházelo k odlivu pře-
vážně mladých občanů. Zlepšení infra-
struktury a služeb usnadňujících pohyb 
ve městě, zajištění dostupnosti chybějící odborné zdravotní péče.

2. V dnešní těžké době by měla být prioritou zastupitelstva pomoc ob-
čanům zajištěním diverzifikace zdrojů energií a tepla. Další priori-
tou by mělo být zajištění nových zubařů, kteří v našem městě chybí.

3. Ano, a to hlavně v oblasti turistiky, např. propojení obcí cyklostez-
kami. Myslím si, že je to odvětví, na které je potřeba se soustředit, 
jelikož našemu regionu přináší nejen příjmy, ale současně i pra-
covní příležitosti.

Ing. Jaroslav Kala (vedoucí střediska Sprá-
vy silnic MS kraje Bruntál, zvolen za ČSSD), 
člen komise životního prostředí a regionál-
ního rozvoje, komise vnitřních věcí a komi-
se dopravy a silničního hospodářství
1. V tomto období budu prosazovat náš 

volební program (ČSSD a nezávislí), 
se kterým jsem kandidoval do měst-
ského zastupitelstva.

2. Pracovat ve prospěch města a nepoli-
tikařit.

3. Ano měl, a to v oblastech rozvoje území, společných projektech, 
sociální oblasti, zdravotnictví, školství a turistickém ruchu.

Bc. Michal Kaláb (policista – zástupce ve-
litele  obvodního  oddělení  PČR,  zvolen  za 
hnutí Zdraví Sport Prosperita), předseda ko-
mise vnitřních věcí a člen komise životního 
prostředí  a regionálního  rozvoje  a komise 
pro výchovu, vzdělávání a sport
1. Hlavní témata, kterým bych se rád vě-

noval, jsou zajištění bezpečnosti rýma-
řovským občanům, podpora aktivního 
způsobu života všech věkových kate-
gorií, tedy všech sportovních a kulturních klubů, sdružení a spol-
ků, zajištění sociálních a zdravotnických služeb našim občanům, 
podpora a rozvoj cestovního ruchu a s tím související podpora 
místních podnikatelů.

2. V dnešní nelehké době zejména zajištění běžného chodu všech do-
sud normálně fungujících institucí města, podpora místních pod-
nikatelů, s tím vším související zajištění podpory běžného života 
a potřeb našich spoluobčanů a samozřejmě pracovat na rozvoji 
a zkrášlování našeho města.

3. Vzhledem k tomu, že je Rýmařov obcí s rozšířenou působností, 
měl by dle mého názoru být přirozeným centrem a lídrem rýma-
řovského regionu, zejména co se týče zajištění služeb občanům 
rýmařovského regionu, kulturního a sportovního života, fungování 
služeb souvisejících s cestovním ruchem.

Ing. Petr Klouda (ekonom, zvolen za Staros-
ty  a nezávislé),  člen  hospodářské  komise 
a komise životního prostředí a regionálního 
rozvoje
1. Témat mám více. Z nich upřednostňuji 

řešení dvou bolavých míst ve městě – 
opravit a upravit budovu divadla a její 
okolí a nedostavěnou budovu na Huso-
vě ulici, pokud se ji podaří vykoupit za 
reálnou cenu. Tu pak podle výsledku 
posouzení statikem dostavět, nebo zlikvidovat. Dalším význam-
ným tématem jsou investice do infrastruktury města – cest, chod-
níků, sítí, veřejných prostor. Ještě je stále co zlepšovat a moderni-
zovat. Dále zachování a rozšíření služeb pro občany – především 
zdravotních, sociálních, školství, kultury, dopravní obslužnosti… 
Chtěl bych také vyvolat diskuzi o osudu budovy bývalé Primy na 
Sokolovské ulici. Myslím, že plán předchozího zastupitelstva zří-
dit zde úřad není nejšťastnější. Upřednostnil bych např. domov pro 
seniory pro region Rýmařovska – samozřejmě po předchozí studii 
ekonomických dopadů stavby a následného provozu. Bylo by to, 
myslím, dobré téma pro obce celého mikroregionu. Mým velkým 
přáním je využít pozemků města v okolní krajině pro realizaci vý-
sadeb biocenter, mezí, remízků, okolí cest a mokřadů a také zeleň 
ve městě. Chtěl bych také zvrátit rozhodnutí předchozího zastupi-
telstva o zrušení svozu objemného odpadu, protože to byla velmi 
žádaná služba a zrušení přineslo více škody než užitku. Naopak 
bych chtěl ve městě zřídit pro občany službu „odpadového taxi“, 
kdy by si mohli za poplatek objednat odvoz objemného odpadu 
při stěhování, obměně bytového vybavení a podobně, aby stále 
nekončilo u popelnic a na veřejných místech. To byl jen velmi 
stručný výčet.

2. Nastartovat intenzivní přípravu a realizaci investic. V důsled-
ku neschopnosti zastupitelstva proinvestovat své finanční zdroje 
je postupně silně znehodnocovala inflace. Veškeré volné zdroje 
města, a ty měly ke konci minulého roku hodnotu blížící se 100 
mil. Kč a letos ji zřejmě ještě významně překročí, měly mít dáv-
no podobu realizovaných oprav a účelných investic především do 
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městské infrastruktury a vybavení. Jejich nevyužití a kumulace 
na účtu města bohužel vedla k jejich znehodnocení v řádu niž-
ších desítek milionů Kč. Pochvala za šetření peněz města v tomto 
případě není na místě. Potřebné investice budou totiž v budoucnu 
realizovány mnohem dráž. Snaha ušetřit milion Kč za svoz objem-
ného odpadu, jak bylo jeho zrušení také zdůvodněno, pak v tomto 
srovnání vyznívá zcela nesmyslně. Druhým úkolem zastupitelstva 
bude vypořádat se s dnešní inflací, cenami energií a celkovou kri-
zí společnosti, a to i za všechny organizace města. Úsporu hledat 
především v nezvyšování počtu zaměstnanců úřadu a institucí. 
Úřednické agendy spíše slučovat a budovat levný a efektivní úřad 
s výkonným týmem zaměstnanců. Myslím, že tento cíl není v roz-
poru s předchozím tvrzením o potřebě investovat. Počet obyvatel 
města a regionu rychle klesá a stále bude klesat a tento trend by 
měl stav zaměstnanců města kopírovat. Ne naopak. 

3. To každopádně. Město by mělo především zajistit celé spektrum 
nezbytných již jmenovaných služeb pro celý region a zaměřit se 
i na investice regionálního významu, jakou může být právě regio-
nální domov pro seniory. Mělo by disponovat kvalitními úřední-
ky sloužícími potřebám obyvatel regionu a samotní představitelé 
města by měli být iniciátory a tahouny veškerého dění v regionu, 
napomáhat dobrým vztahům mezi obcemi, poskytovat jim infor-
mační servis a zřeknout se všech projevů lidské malosti vedoucí 
k neshodám a řevnivosti mezi obcemi.

Ing.  Lubomír Konvičný  (OSVČ –  projektant, 
zvolen  za  hnutí  RE-GENERACE),  předseda 
komise  dopravy  a silničního  hospodářství 
a člen hospodářské komise a komise život-
ního prostředí a regionálního rozvoje
1. Vzhledem ke svému profesnímu zamě-

ření dopravního inženýra bych se rád 
věnoval zefektivnění a úpravě postupů 
pro rekonstrukce a výstavbu komuni-
kací ve městě, jak ve fázi projektu, tak 
ve fázi provádění staveb. Chtěl bych rozvinout myšlenku maxi-
málního využití odpadů (odstraňovaných konstrukcí) ze stavby 
a tím snížit náklady jednotlivých staveb. Opravy komunikací tvoří 
velkou část rozpočtu města a uspořená část financí by se dala vy-
užít jinak. Současně se nachází v našem městě mnoho potenciál-
ně nebezpečných míst, kde budu prosazovat nápravu stavu, jako 
v případě již provedených úprav, viz např. přechod u Primy apod.

2. Těžká otázka vyzdvihnout jednu věc. Myslím, že úkolů je mnoho 
a skládají se v jeden celek – fungování města, když jednu stránku 
zanedbáte, projeví se jinde. Můžeme se bavit o podpoře udržení 
lidí všech věkových skupin ve městě, podpoře a zajištění zdravotní 
péče, zajištění dostatečné kapacity bytových jednotek/parcel pro 
výstavbu, ale to jen cituji program všech. Tzn. důležitým úkolem 
bude vhodné a účelné využití finančních prostředků a jejich rozdě-
lení pro jednotlivé oblasti. 

3. Rýmařov je v rámci regionu přirozeným lídrem, v případě, že by 
fungování města nad rámec zákonných povinností mělo přínos pro 
město a jeho občany, pak určitě.

Mgr.  Bronislav  Koňařík  (učitel,  zvolen  za 
SPD),  člen  hospodářské  komise,  komise 
životního  prostředí  a regionálního  rozvoje, 
komise  pro  výchovu,  vzdělávání  a sport 
a bytové komise
1. Jelikož je to již mé čtvrté volební ob-

dobí, je moje představa o práci v zastu-
pitelstvu města celkem jasná. Podstat-
nou pozitivní změnou je skutečnost, 
že jsme jako hnutí SPD skončili ve 
volbách třetí a získali jsme tři mandáty v zastupitelstvu. Výsledky 

povolebních vyjednávání byly diametrálně odlišné od vůle voličů, 
a proto jsme skončili v opozici. I přesto se bude náš klub zastupi-
telů za SPD snažit prosadit maximum bodů z našeho volebního 
programu. To je naše priorita, a i proto nás občané Rýmařova voli-
li. Dále budu podporovat všechny dobré myšlenky a nápady, které 
povedou ke zvelebení našeho města a zlepšení kvality života nás 
všech. Jsem otevřený názorům občanů, které pak dále prezentu-
ji v komisích. Rozhodně nejsem fanouškem chystaného pořízení 
dvou uměleckých děl ve veřejném prostoru města Rýmařova, pro-
tože si myslím, že by se těch 1 700 000 Kč (to je odhadovaná cena 
za instalaci těchto dvou soch) dalo v dnešní době využít pro naše 
občany určitě smysluplněji. A rád bych, aby se konečně započala 
konstruktivní debata o možnostech letního koupání v Rýmařově. 

2. Zastupitelstvo by mělo pracovat hlavně na rozvoji a zvelebování 
našeho města. Nemělo by ale jít pouze o opravy komunikací, bu-
dování cyklostezek, parkovišť, chodníků apod. Je potřeba myslet 
i na kulturní a sociální aspekty života lidí v Rýmařově. Větší anga-
žovanost města při pořádání různých sportovních či kulturních akcí 
by jistě byla na místě. Aktuálně by měli zastupitelé řešit zejména 
chod města a jím zřízených organizací v souvislosti s inflací a ros-
toucími cenami energií. Já osobně beru práci v zastupitelstvu jako 
službu občanům našeho města. Byl bych rád, kdybychom veškeré 
úsilí směřovali ke společnému postupu a reálným výsledkům naší 
zastupitelské práce. Věřím, že se nám to podaří a na konci tohoto 
volebního období bude za námi vidět kus práce pro naše město.

3. Zajímavá otázka. Podle mě by se město Rýmařov mělo v první 
řadě starat o sebe a své občany. Zde stále vidím značné rezervy. 
V rámci regionu zde působí Místní akční skupina (MAS) Rýma-
řovsko a Sdružení obcí Rýmařovska (SOR), které koordinují spo-
lupráci obcí na Rýmařovsku v oblasti cestovního ruchu, dopravy, 
školství, odpadového hospodářství, životního prostředí aj. Tento 
model spolupráce s okolními obcemi mi přijde efektivní a dosta-
čující.

Ing. Andrea Lašáková, MSc. (vedoucí prode-
je, zvolena za ANO), předsedkyně hospodář-
ské komise a členka komise dopravy a sil-
ničního  hospodářství  a komise  sociálních 
věcí a zdravotnictví
1. Ráda bych se zaměřila na možnost 

výstavby a financování obnovitelných 
zdrojů, na udržení pořádku a bezpeč-
nosti města a efektivní nakládání s pro-
středky z městského rozpočtu. Také 
bych chtěla podpořit motivaci obyvatel ke spolupráci s městem. 

2. Především udržet v této nevyzpytatelné době životní standard oby-
vatelstva. Byla bych ráda, kdyby zastupitelstvo rozhodovalo věcně 
na základě míry prospěchu vůči městu, ne na základě emocí.

3. Na tuto otázku budu schopna odpovědět až po seznámení se se 
všemi oblastmi městského provozu. 

Ing. Miroslav Ovčačík (jednatel společnosti, 
zvolen za hnutí RE-GENERACE), člen hospo-
dářské komise
1. Rád bych viděl dobře investované pe-

níze do oprav a výkupu nevyužitých 
nemovitostí přetavené např. do malo-
metrážních či standardních bytů. Dů-
ležitá je i dostavba stavebních pozem-
ků, rozšíření průmyslové zóny. Jde mi 
o samotný rozvoj města a nezastavovat 
se pouze u rutinních oprav cest a chodníků. Rozumím, že rozpočet 
není nafukovací, ale je důležité si uvědomit, že veřejné finance 
mají sloužit všem, a pokud bude veřejná poptávka např. po by-
tech, tak je nutné to vyslyšet v rámci rozpočtu města a omezit jiné 
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výdaje.
2. Pokud se oprostím od všeobecných frází, jako „být dobrý hospo-

dář“ či „pracovat pro město“, tak jeden z mnoha důležitých úkolů 
bude umět rozlišit, co jsou prioritní investice a co ne.

3. Být aktivní nad rámec svých povinností může být i přínosem, 
např. v oblasti společného využívání/vyřizování dotací v rámci 
euroregionu nebo ve spolupráci Svazu měst a obcí.

Mgr. Zdeňka Sedláčková (pedagožka, zvole-
na za hnutí Zdraví Sport Prosperita), předsed-
kyně komise sociálních věcí a zdravotnictví 
a členka  komise  pro  výchovu,  vzdělávání 
a sport
1. Každý ze zastupitelů se bude pravdě-

podobně nejvíce věnovat těm oblastem 
veřejného života, které jsou mu profes-
ně či osobně nejbližší. Já se proto chci 
zaměřit na problémy v oblasti školství, 
pokusit se o zlepšení vzájemné komunikace a propojenosti všech 
stupňů rýmařovských škol tak, aby se nám dařilo udržet co nejvíce 
žáků „doma“ až do vyučení nebo maturity. Tím se totiž zvyšuje 
pravděpodobnost, že zde bude zůstávat více mladých lidí i těch 
v produktivním věku. Dále bych se chtěla věnovat oblasti zdravot-
nictví a sociálních záležitostí. Zajištění dostupnosti péče v někte-
rých zdravotnických oborech je totiž pro zastupitele našeho města 
velmi významnou a dlouhodobou výzvou.

2. Nejdůležitějším úkolem zastupitelů je odložit stranické nálepky, 
případné nesmyslné ideologické rozdíly a vlastní ego a společně 
pracovat ve prospěch občanů. K tomu jsme byli zvoleni.

3. Myslím, že město Rýmařov již je přirozeným centrem regionu. 
Nadále je však důležité, aby ve spolupráci s ostatními obcemi hle-
dalo možnosti společného řešení problémů a reflektovalo jejich 
potřeby. Další rozvoj regionu závisí hlavně na této vzájemnosti.

Mgr. Marcela Staňková, DiS., MBA (ředitel-
ka  Diakonie  ČCE  –  střediska  v  Rýmařově, 
zvolena  za  KDU-ČSL),  předsedkyně  bytové 
komise  a komise  pro  občanské  záležitosti 
a členka hospodářské komise a komise so-
ciálních věcí a zdravotnictví
1. V první řadě výstavbu domova se 

zvláštním režimem, který je zapotřebí 
pro osoby trpící demencí. Samozřejmě 
se chci intenzivně věnovat i nadále so-
ciální a zdravotní oblasti, kde se budu snažit o zajištění kvalitní 
péče pro všechny obyvatele rýmařovského regionu.

2. Řešit současnou ekonomickou krizi a s ní související výpadek 
příjmů. Budeme se snažit najít náhradní zdroje a zavést úsporná 
opatření, taková, která se co nejméně dotknou sociálně slabších 
obyvatel, rodin s dětmi, handicapovaných a seniorů. Současně bu-
deme muset hledat prostředky k uskutečnění strategických cílů, 
které jsme si jako město Rýmařov určili. Nemůžeme se jen vy-
mlouvat na ekonomickou krizi, musíme jít dál.

3. Tuto oblast již řeší Sdružení obcí Rýmařovska, společenství za-
ložené s cílem koordinovat, ochraňovat a prosazovat společné zá-
jmy a rozvoj regionu. Sdružuje celkem 14 obcí a jeho přínosem 
je vzájemná spolupráce, získávání finančních prostředků i spo-
lečné vzdělávání představitelů obcí. Největších úspěchů dosáhlo 
ve společně realizovaných projektech v oblasti odpadového hos-
podářství, cestovního ruchu a kulturních aktivit. Pro obce získalo 
dotace na kompostéry pro domácnosti, nádoby na tříděný odpad, 
bioodpad a kovy. Dotace získané přes mezinárodní spolupráci 
byly využity především na pořízení zázemí nutného pro pořádání 
kulturních akcí v obcích. Rýmařov je přirozeným centrem i lídrem 
tohoto sdružení, jehož činnost musí i nadále pokračovat.

Ing. Luděk Šimko (starosta města, zvolen za 
hnutí Zdraví Sport Prosperita), člen hospo-
dářské komise,  komise  životního prostředí 
a regionálního  rozvoje,  komise  vnitřních 
věcí  a komise  dopravy  a silničního  hospo-
dářství
1. Já osobně nemám konkrétní téma (pri-

oritu), kterou bych chtěl v zastupitel-
stvu prosazovat, protože město se musí 
vyvíjet a vzkvétat ve všech oblastech 
a zaměřit se jen na jednu nebo dvě není optimální. Záleží mi na 
městě jako celku. Budu vždy podporovat nápady, myšlenky, pro-
jekty, a to nejen mé, které budou přínosem pro město nebo jeho 
občany. Vždycky mě potěší pochvala od Rýmařováků, kteří zde 
již nebydlí a dojíždí sem za svými rodinami a známými, že město 
díky jeho rozvoji a krásnému vzhledu nepoznávají. Zároveň bych 
rád všem občanům, kteří dali při volbách našemu hnutí hlas, moc 
poděkoval. 

2. V nejbližší době bude největším úkolem zastupitelstva vyrovnat 
se s energetickou krizí. Ceny všech energií neúměrně stoupají, 
a i když stát ceny energií zastropoval, bude to pro město a jeho 
organizace znamenat zvýšení finančních nákladů, s nímž bude 
muset rozpočet města i ostatních organizací počítat. Bohužel se 
některé zvýšené náklady promítnou i do „peněženek“ našich obča-
nů. Město se snaží na tuto situaci reagovat, již na svých budovách 
vybudovalo tři fotovoltaické elektrárny a v tomto trendu bude dále 
pokračovat. Dalším neméně důležitým tématem bylo, je a bude 
zdravotnictví, a to napříč všemi specializacemi. Největším problé-
mem je v současné době citelný nedostatek zubařů, ale je to jako 
boj s větrnými mlýny, ve kterém bohužel někdy taháme za kratší 
provaz. Ale věřím, že i díky navázání spolupráce s krnovskou ne-
mocnicí se nám tyto nedostatky bude dařit zmírňovat. 

3. Nejen měl, musí být přirozeným centrem a lídrem ve svém re-
gionu, má k tomu největší předpoklady a podmínky. Kromě svých 
zákonných povinností v oblasti státní správy je město členem 
Sdružení obcí Rýmařovska a podílí se spolu s ostatními členy 
(městy a obcemi) na rozvoji celého regionu, zejména v oblasti tu-
rismu, kultury, sportu, ale třeba i při zadávání veřejných zakázek 
přesahujících svým rozměrem do celého regionu. Momentálně 
například sdružení pracuje na plánu cyklostezek, které by do bu-
doucna propojily jednotlivé obce. Na závěr bych chtěl ještě říct, 
že přirozeným centrem je naše město širokou nabídkou různých 
volnočasových aktivit, a to jak pro děti, tak pro dospělé, a to díky 
příspěvkovým organizacím města, ale třeba i sportovním a kultur-
ním organizacím, které ve městě velmi dobře fungují. 

Bedřich  Štěpaník  (vedoucí  výroby,  zvolen 
za  ANO),  předseda  komise  životního  pro-
středí a regionálního rozvoje a člen komise 
kultury,  cestovního  ruchu  a mezinárodních 
vztahů
1. V nastávajícím volebním období bych 

se chtěl hlavně podílet na zlepšování 
životní úrovně ve městě, a tím myslím 
všeobecně, po sociální, kulturní a vol-
nočasové stránce, abychom zastavili 
současný trend odlivu mladých lidí z města a okolí. Je to pro mě 
noční můra, když se dozvídám průměrný věk zaměstnanců v rýma-
řovských firmách, začínám mít strach, že za pár let nastane opravdu 
velký problém, pokud si nedokážeme udržet mladé, ekonomicky 
produktivní obyvatele. Přesto si myslím, že Rýmařov je město, jež 
dokáže nabídnout spoustu možností a má dostatečně velký poten-
ciál, který je ale potřeba dále rozvíjet. Jedním z úkolů bude určitě 
podpořit pozitivní pohled běžného občana na chod města tak, aby 
se ke mně alespoň ve větší míře dostali kladné zkušenosti a ohlasy 
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obyvatelů. 
2. Na tuhle otázku je pro mě jasná odpověď. Jak všichni víme, a už 

i pociťujeme, svět se potýká s ekonomickou a energetickou krizí 
a my budeme muset zajistit chod města tak, aby se nás tyto ne-
příjemnosti dotkly co nejméně a obyvatelé si byli jisti, že je v této 
„špatné době“ město nenechá bez podpory. Zastupitelstvo se bude 
muset snažit, aby proběhly veškeré realizace jak již započatých, tak 
nových projektů, bude podporovat kulturní a volnočasové aktivity, 
a to i na úkor zvýšených nákladů, jež přináší zmíněná energetická 
nestabilita. Velice důležité je, aby naše děti a mládež nebyly nynější 
situací nijak vážně omezeny. Buďme pozitivní a věřme, že tohle 
období nás co nejdříve mine, my se začneme dočítat o snížení infla-
ce, všeobecném zlevňování, ten zlý pán se stáhne se svou armádou 
z Ukrajiny a o téhle době budeme mluvit už jen v minulém čase.

3. Ano, město Rýmařov už ze svého postavení by mělo být lídrem 
pro obce spadající do mikroregionu. Mám ale pocit, že se jako lídr 
úplně nechová, chybí celková prezentace mikroregionu. Myslím 
si, že kdyby se udělala anketa s otázkou, jaké obce do mikroregi-
onu spadají, asi bychom se divili, kolik lidí na ni vůbec nedokáže 
odpovědět, a podle mě je to škoda. Nebylo by určitě od věci, aby 
se obce mikroregionu více setkávaly na různých akcích, jak spo-
lečenských, tak při realizaci projektů, které by dokázaly stmelit 
region, za větší mediální podpory a město Rýmařov by se mohlo 
prezentovat jako správný lídr našeho krásného regionu. 

Mgr. Jiří Taufer, Ph.D. (ředitel Základní umě  - 
lecké  školy  Rýmařov,  zvolen  za  SNK  ED), 
předseda  komise  pro  výchovu,  vzdělávání 
a sport  a člen  komise  kultury,  cestovního 
ruchu a mezinárodních vztahů
1. Vzhledem k tomu, že v profesním 

životě působím jako učitel a ředitel 
umělecké školy, je moje orientace 
v zastupitelstvu jednoznačná – chci se 
soustředit na oblast školství a oblast 
kultury. Upřímně si nemyslím, že by tyto oblasti v Rýmařově ne-
fungovaly, spíše naopak – jsem přesvědčený, že ten, kdo tvrdí, 
že v Rýmařově nemá kam zajít do kina, do divadla, na koncert, 
na výstavu a že nemá kam dát děcko do kvalitní školy, prostě ne-
může mít soudnost. V Rýmařově nám v těchto oblastech mnoho 
nechybí. To ale neznamená, že se ve školství či kultuře nedá vy-
myslet nic nového. Pro mě nepřehlédnutelná je též oblast mezi-
národních vztahů. Rýmařov disponuje velkým množstvím part-
nerských měst všude možně v Evropě a po uvolnění pravidel po 
covidových lockdownech bude jistě skvělé tyto vztahy udržovat 
a dále rozvíjet.

2. Na první dobrou mě napadá – vrátit zastupitelstvu důstojnost. Po 
zkušenostech z minulého volebního období, v němž jsme na zase-
dáních zastupitelstva bohužel ponejvíce poslouchali kolegu, který 
si řešil spíše svoje osobní problémy a antipatie, se teď upřímně 
těším, že se nové složení zastupitelstva bude moci více soustředit 
na smysluplnou práci. Neznám osobně všechny nové zastupitele, 
ale odhaduji i pevně věřím, že to možné je, a tím pádem se na 
nové volební období těším. Kromě znovuzískávání důstojnosti se 
jistě budeme muset potýkat i se vším, co současný život přináší – 
stále přetrvávajícím a hrozícím covidem, inflací, cenami energií, 
válkou, která se, doufejme, nerozšíří, a podobně…

3. Při hledání odpovědi na tuto otázku mě napadla paralela s fungová-
ním základní umělecké školy. I my zcela samozřejmě a dlouhodobě 
fungujeme jako přirozené centrum vzdělávání v uměleckých obo-
rech pro děti nejen z Rýmařova, nýbrž vzděláváme a vychováváme 
děti i z okolních obcí – Břidličné, Horního Města, Velké i Malé 
Štáhle, Dolní Moravice, Malé Morávky a podobně. Město Rýma-
řov takto jistě bez problémů funguje také, čehož důkazem je třeba 
existence a dlouholeté výtečné fungování Rýmařovsko, o. p. s.

Alena Tomešková (učitelka, zvolena za Sta-
rosty a nezávislé), členka komise pro výcho-
vu,  vzdělávání  a sport  a komise  sociálních 
věcí a zdravotnictví
1. V tomto volebním období jsem zůsta-

la v komisi pro výchovu, vzdělávání 
a sport. Určitě mě zajímá školství – 
konkrétně školky jako takové. Tady je 
na místě především spokojenost nejen 
pedagogů, ale i dětí a rodičů. Ve sportu 
aktivita, podpora nejen velkých klubů, ale i těch s malou členskou 
základnou. Nově jsem v komisi sociálních věcí a zdravotnictví – 
péče o seniory, domovy důchodců, jejich zapojení do činnosti 
města.

2. Než jsem se rozhodla napsat svůj názor, ptala jsem se i občanů, co 
by si představovali a co očekávají od současného zastupitelstva. 
Těch požadavků bylo tolik, že jsem vybrala jen některé, se kterými 
se ztotožňuji. Podpora turistického ruchu – janovický zámek, zlep-
šit integrovanou dopravní obslužnost, obyčejné skromné kulturní 
akce pro mladé i starší, gastronomické zázemí ve městě. Podpořit 
dostupnou lékařskou péči – dojíždění není pro všechny občany 
(vrátit ambulantní ošetření – kožní, alergologie, oční, pediatr, zub-
ní, ORL). Podpora mládeže – kluziště – využití celoročně, klub 
pro mladé, akce pro děti, dopravní hřiště – zkrátka ovlivnit vol-
ný čas dětí. Podpořit péči a výsadbu zeleně – zapojit do výsadby 
děti, školy i dospělé (stromů není nikdy dost), venkovní výstavy 
(jen mít plochy kde). Dostupné veřejné toalety v místech s vyšší 
koncentrací lidí (náměstí, Flemmichova zahrada). Pracovní příle-
žitosti – aby byli místní podnikatelé páteří naší ekonomiky a měli 
podporu tam, kde je potřeba.

3. Myslím si, že ano, a to v oblasti cestovního ruchu – turismu (vle-
ky, ubytovací kapacity evropského standardu, gastronomické 
podmínky).

Ing. Lenka Vavřičková (místostarostka města, 
zvolena za SNK ED), členka hospodářské ko-
mise, komise životního prostředí a regionál-
ního rozvoje, komise pro výchovu, vzdělává-
ní a sport, komise kultury, cestovního ruchu 
a mezinárodních  vztahů,  komise  sociá lních 
věcí a zdravotnictví a bytové komise
1. Mou prioritou je všestranný rozvoj 

města. Ono to možná zní obligátně, 
ale skutečně bych si přála, aby se naše 
krásné podhorské město měnilo k lepšímu ve všech oblastech 
života. Máme připravené projekty na přestavbu objektu Primy 
na úřad, na vybudování technické infrastruktury pro stavbu 
nových rodinných domů v Edrovicích, na rekonstrukci muzea, 
na realizaci skateparku na Žižkově ulici, na revitalizaci sporto-
višť, sportovního zázemí i veřejných prostranství, ale samozřej-
mě i řady komunikací včetně chodníků. Ráda bych získala do 
majetku města klíčové pozemky, bez kterých nemůžeme reali-
zovat naše dlouhodobé záměry specifikované ve strategickém 
dokumentu města. Nicméně vím, že sám člověk nic neprosadí 
a zejména v případě velkých investičních akcí se vždycky musí 
jednat o konsenzus většiny zastupitelů. Limitující budou bohužel 
finanční možnosti města. Polevovat nesmíme ani v řešení nedo-
statku lékařů či digitalizaci.

2. Z krátkodobého hlediska je největším úkolem zastupitelů zmír-
nit dopady energetické krize na život města a jeho občanů, na 
chod organizací a spolků. Vůbec si nepřipouštím, že by se měly 
některé aktivity omezit natolik, že by to v důsledku znamenalo 
konec společenského, kulturního a sportovního života ve měs-
tě. Podpora v této oblasti bude přes všechna úsporná opatření 
finančně náročná. Zastupitelé by proto měli odolat některým po-
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liticky líbivým úvahám a například trvat na realizaci všech kroků 
směřujících k optimalizaci odpadového hospodářství ve městě, 
které nám doporučila odborná studie. V zastupitelstvu budeme 
muset znovu otevřít debatu nad územním plánem města a hledat 
možnosti pro realizaci opatření v oblasti obnovitelných zdrojů 
energie. 

3. Rýmařov je bezesporu přirozeným centrem a lídrem regionu. 
V oblasti rozvoje cestovního ruchu (informační centrum) a budo-
vání společné a propojené turistické a cykloturistické infrastruk-
tury to od nás, myslím, všichni očekávají. Role Rýmařova je ale 
nezastupitelná například i v plnění společných cílů při nakládání 
s odpady, ve společném vzdělávání pedagogů, v poskytování so-
ciálních služeb i volnočasových aktivit, v zajišťování dopravní 
obslužnosti regionu atd. Role Rýmařova je institucionalizovaná 
existencí obecně prospěšné společnosti Rýmařovsko, v jejímž 
čele je vždy starosta Rýmařova a která je mimořádně úspěšná 
při získávání dotací pro společné i individuální projekty. O tom, 
že to „děláme dobře“, svědčí i to, že se k našemu ORP postupně 
přidaly tři obce z ORP Bruntál, a to Lomnice, Dětřichov a Václa-
vov, a staly se členy o. p. s. Rýmařovsko. 

Na závěr mi dovolte poděkovat všem, kteří mi ve volbách dali svůj 
hlas, a také zastupitelům, kteří svou volbou rozhodli o mém jmeno-
vání do funkce místostarostky. Vaší důvěry si velmi vážím.

Bc. Růžena Zapletalová (ředitelka Městské-
ho muzea Rýmařov, zvolena za ČSSD), před-
sedkyně  komise  kultury,  cestovního  ruchu 
a mezinárodních  vztahů  a členka  komise 
životního prostředí a regionálního rozvoje
1. Pro náš každodenní život je asi nejnut-

nější řešit nejrůznější problémy v ob-
lasti zdravotnictví, bydlení a sociální 
politiky, také dopravy, bezpečnosti, 
školství a životního prostředí. Pro mě 
je neméně důležitým tématem rovněž oblast kultury, cestovního 
ruchu a regionálního rozvoje.

2. Snažit se naplňovat Strategický plán rozvoje města stanovený do 
roku 2030. Zastupitelstvo by mělo být otevřené veřejnosti, reago-
vat na smysluplné náměty, to vše pro budování moderního a atrak-
tivního města.

3. Povinnosti obce s rozšířenou působnosti jsou dané zákonem. Nad 
rámec těchto povinností probíhá spolupráce formou MAS Rýma-
řovsko a Sdružení obcí Rýmařovska, která funguje výborně. Sa-
mozřejmě jsou oblasti jako zdravotnictví, školství, životní prostře-
dí a jiné, jejichž neustálé zkvalitňování v rámci našeho města se 
promítá i do spokojenosti občanů okolních obcí.

 JS
Foto: archiv jednotlivých zastupitelů

V Jamarticích vznikne víceúčelové hřiště
Začátkem listopadu začaly stavební práce na novém sportovním a dět-
ském hřišti v Jamarticích. Vznikne na nevyužitém pozemku města Rý-
mařova v blízkosti Podolského potoka. 
Stavba je rozdělena na dva objekty – víceúčelové sportovní hřiště 
a dětské hřiště. V rámci přípravných prací u sportovního hřiště dojde 
nejprve k odvodnění plochy a přípravě povrchu položením podklad-
ních vrstev. Jako svrchní část bude použit vodopropustný povrch tar-
tan. Hřiště bude mít vybavení pro tenis a volejbal v podobě sítí a dal-
šího příslušenství, cvičné venkovní basketbalové koše a dvě sklopné 
branky pro malou kopanou a házenou. Vznikne zde také cvičná stěna 
pro tenis. Součástí mobiliáře budou lavičky, odpadkové koše a stoja-

ny pro kola. Celé sportovní hřiště bude oploceno.
Dětské hřiště bude převážně travnaté. Malí návštěvníci se mohou těšit 
na kolotoč, dvojitou závěsnou houpačku, zemní trampolínu, točidlo 
a pružinovou houpačku. V prostoru dětského hřiště budou vysazeny 
dva listnaté stromy, které poskytnou stín. 
Stavbu provádí na základě výběrového řízení firma StavoSport, 
s. r. o., za cenu 4 838 316,04 korun. Předpokládaný termín dokončení 
obou hřišť je na jaře příštího roku. 

Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Foto: redakce

POZVÁNKA
na zasedání zastupitelstva města, 

které se bude konat
ve čtvrtek 15. prosince od 17:00 

ve velkém sále Střediska volného času Rýmařov na Okružní ulici 10

Odkaz na živé vysílání, program zasedání a případné změny najdete na www.rymarov.cz
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Náměstí bude o vánočních svátcích zdobit vzrostlá jedle
Stejně  jako  každý  rok  i letos  před  první  adventní  nedělí  pracovníci 
Městských služeb Rýmařov pokáceli vánoční strom a převezli ho k in-
stalaci na náměstí Míru. Krásnou jedli ojíněnou městu darovali man-
želé Ebertovi z Rýmařova.   
Výzdoba zůstane ve stříbrné a bílé barvě stejně jako vloni, rozsvítí 
se také stromy okolo náměstí. Dřevěná zvonička dostala nový zvon, 
který svým cinkáním přivolá Vánoce o kousek blíž. Chybět nebude 
ani oblíbený betlém vyrobený žáky ZUŠ Rýmařov.   
Slavnostní rozsvícení vánočního stromu proběhne v neděli 27. listo-
padu v 17 hodin. Těšit se můžete také na jarmark, vánoční dílničky 
v prostorách radnice a hudební vystoupení kapely The People. Kaž-
dou adventní neděli pak zapálíme svíčku na adventním věnci na kaš-
ně, poslechneme si vystoupení žáků ZUŠ Rýmařov, písně v podání 
sboru Vox montana či skupiny Variace. Nebude chybět ani punčový 
stánek rýmařovského střediska Diakonie ČCE, které na druhou ad-
ventní neděli připraví mikulášskou nadílku pro děti.

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Bednářská ulice má nový povrch
V místní části Janovice byla koncem října dokončena rekonstrukce ne-
zpevněné komunikace na ulici Bednářské. 
Stavba řešila rekonstrukci dvou úseků této ulice – první úsek o délce 
cca 135 metrů je napojen na ulice Opavskou a Rýmařovskou, druhý 
úsek, měřící cca 97 metrů, na ulici Zámeckou. 
Po odstranění podkladních konstrukčních vrstev ze štěrkodrti došlo 
k odvodnění komunikace dešťovou kanalizací s instalací přečerpáva-
cí stanice. Následně byly osazeny betonové obrubníky a položen nový 
povrch z asfaltobetonu. Součástí stavby byla také výměna stožárů ve-
řejného osvětlení a provedení sadových úprav. 
Stavbu realizoval vítěz veřejné zakázky společnost TRE BAU, s. r. o., 
za cenu 6 895 175,87 korun. 

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Začala rekonstrukce části ulice Julia Sedláka
V listopadu začala oprava části místní komunikace v ulici Julia Sedlá-
ka, a to od křižovatky s místní komunikací Sadová (u obvodního oddě-
lení PČR Rýmařov) po křižovatku s ulicí Jelínkovou (u budovy Základní 
školy Rýmařov).

Oprava zahrnuje kompletní rekonstrukci této části ulice v délce při-
bližně 80 metrů. Dojde zde ke změně šířkového uspořádání. Byl 
zvolen úsporný typ jednopruhové obousměrné komunikace se šíř-
kou jízdního pruhu 4,5 metru, kolmá parkovací stání a chodníky 
po obou stranách komunikace. Součástí oprav je vybudování nové 
stoky pro odvod dešťové vody z komunikace a přilehlých veřejných 
zpevněných ploch do stávající dešťové kanalizace Sadové ulice. 
Rovněž bude zřízeno nové venkovní pouliční osvětlení. Stavební 
práce budou probíhat s ohledem na klimatické podmínky a případ-
ně budou v zimním období přerušeny. Zájmem města i zhotovi-
tele je dokončení prací ještě v letošním roce. Stavbu realizuje na 
základě výběrového řízení společnost JR STaKR, s. r. o., za cenu 
2 722 501,34 korun. 
S ohledem na klimatické podmínky a povolení prací ze strany Po-
licie ČR – dopravního inspektorátu Bruntál bude v letošním roce 
zahájena i oprava další části ulice Julia Sedláka před budovou Stře-
diska volného času a knihovny. Plánovaná rekonstrukce zahrnuje 
úpravu povrchů komunikace, vybudování okružní křižovatky, pře-
chodu pro chodce, parkovací plochy, parkovacího zálivu s podél-
ným a šikmým stáním, opěrné zdi, kanalizace a veřejného osvětlení. 
Zájmem města je provést v letošním roce alespoň výkopové práce 
na dešťové kanalizaci. Opravu této části komunikace bude provádět 
společnost JR STaKR, s. r. o., za cenu 11 992 009,09 korun. 

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov
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TAJEMNICE MĚSTSKÉHO ÚŘADU RÝMAŘOV VYHLAŠUJE
v souladu se zákonem č. 312/2002 Sb., o úřednících územních samosprávných celků

a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů

VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ
na obsazení pozice referenta/referentky odboru stavební úřad 

výkon úřadu územního plánování

Místo výkonu práce: Městský úřad Rýmařov
Předpokládaný nástup: 2. ledna 2023, popř. dle dohody
Pracovní poměr: na dobu neurčitou 
Pracovní úvazek:  1,0 
Platové zařazení: 10. platová třída v souladu se zákonem  

č. 262/2006 Sb., zákoníkem práce, a nařízením 
vlády č. 341/2017 Sb., o platových poměrech 
zaměstnanců ve veřejných službách a správě, 
vše ve znění pozdějších předpisů

Nabízíme: zajímavou a různorodou práci, osobní přípla-
tek, možnost získání bytu, pružnou pracovní 
dobu, čerpání dalších zaměstnaneckých výhod

Předpokládaný rozsah pracovní činnosti:
	zajišťuje výkon orgánu územního plánování ve správním obvodu: měs-

ta Rýmařov a Břidličná, obce Malá Morávka, Dolní Moravice, Malá 
Štáhle, Stará Ves, Horní Město, Tvrdkov, Jiříkov, Velká Štáhle, Ryžo-
viště a jejich místní části,

	pořizuje územně analytické podklady ORP Rýmařov,
	obsluhuje GIS pracoviště,
	pořizuje územně plánovací podklady,
	pořizuje rozbor udržitelného rozvoje území ORP Rýmařov,
	koordinuje využívání území s ohledem na širší vztahy (ÚPD, ZUR, 

PÚR ČR),
	pořizuje územní plán na žádost obce ve svém správním obvodu,
	pořizuje územní plán a jeho změny pro území města,
	podává návrh na vložení dat do evidence územně plánovacích činností,
	pracuje s informačním systémem územní identifikace (ISUI) s opráv-

něným přístupem,
	pracuje v registru územní identifikace adres a nemovitostí (RUIAN) 

s oprávněným přístupem,
	vykonává další činnosti podle zák. č. 183/2006 Sb., o územním pláno-

vání a stavebním řádu, (stavebního zákona) a jeho prováděcích předpi-
sů v novelizovaném znění.

Zákonné požadavky na uchazeče:  
(dle § 4 zákona č. 312/2002 Sb., o úřednících územních samosprávných 
celků a o změně některých předpisů, v platném znění): 
	fyzická osoba, která dosáhla věku 18 let,
	státní občan České republiky nebo cizí státní občan s trvalým pobytem 

v České republice, který ovládá český jazyk,
	způsobilost k právním úkonům,
	trestní bezúhonnost,
	ovládání jednacího jazyka.
Kvalifikační požadavky pro územně plánovací činnost: 
(dle § 24 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu, 
v platném znění)
	autorizovaný architekt pro obor územního plánování,
	vysokoškolské vzdělání uznané pro autorizaci v oboru územního plá-

nování a nejméně 18 měsíců odpovídající praxe,
	vysokoškolské vzdělání příbuzného oboru, uznaného pro autorizaci 

územního plánování nebo vysokoškolské vzdělání se stavebním zamě-
řením a nejméně 3 roky odpovídající praxe.

Jiné požadavky:
	řidičský průkaz skupiny B,
	velmi dobrá uživatelská znalost práce na PC a internetu,
	velmi dobré komunikační schopnosti, profesionální vystupování 

a odolnost vůči stresu, odpovědnost, samostatnost a preciznost, dů-
slednost při dodržování právních předpisů, schopnost koncepční a or-
ganizační práce.

Výhodou:
	znalost principů a fungování veřejné správy,
	osvědčení zvláštní odborné způsobilosti pro územní plánování.

Písemná přihláška uchazeče musí obsahovat:
	označení výběrového řízení,
	jméno, příjmení a titul uchazeče,
	datum a místo narození uchazeče,
	státní příslušnost uchazeče, 
	místo trvalého pobytu uchazeče,
	číslo občanského průkazu nebo číslo dokladu o povolení pobytu, jde-li 

o cizího státního občana,
	kontaktní údaje – telefonní číslo a e-mailovou adresu,
	datum a podpis uchazeče.
K přihlášce přiložte:
	životopis s údaji o dosavadních zaměstnáních a o odborných znalos-

tech a dovednostech týkajících se požadavků tohoto výběrového řízení,
	výpis z evidence rejstříku trestů ne starší než 3 měsíce, u cizích stát-

ních příslušníků též obdobný doklad osvědčující bezúhonnost vydaný 
domovským státem, pokud takový doklad domovský stát nevydává, 
doloží se bezúhonnost čestným prohlášením,

	ověřenou kopii dokladu o nejvyšším dosaženém vzdělání,
	souhlas se zpracováním poskytnutých osobních údajů pro účely tohoto 

výběrového řízení.
V přihlášce dále uveďte:
	kontaktní údaje – telefonní číslo nebo e-mailovou adresu.
Místo podání přihlášky: Městský úřad Rýmařov, náměstí Míru 230/1, 
795 01 Rýmařov 
Forma přihlášek a ostatních dokumentů potřebných k výběrovému řízení: 
1. Elektronická podoba
a) Přihlášku lze do výběrového řízení zaslat prostřednictvím datové 

schránky – 7zkbugk. V předmětu zprávy uveďte text: „Výběrové říze-
ní Referent/referentka odboru stavební úřad – Neotvírat“. Veškeré 
požadované dokumenty musí být autorizovaně konvertovány (více zde: 
Autorizovaná konverze dokumentů – Česká pošta /ceskaposta.cz/). 

 Pokud vám byl výpis z evidence rejstříku trestů zaslán do vaší datové 
schránky, je třeba přiložit rovněž potvrzení, resp. průvodní dopis ode-
sílajícího kontaktního místa (CzechPOINT@home).

b) Prostřednictvím e-podatelny (podatelna@rymarov.cz); přihláška může 
být podána s uznávaným elektronickým podpisem i bez něj. Je-li při-
hláška podána bez uznávaného elektronického podpisu, je uchazeč 
povinen doplnit svůj podpis na přihlášce nejpozději do 3 pracovních 
dnů ode dne odeslání přihlášky. Požadované přílohy mohou být autori-
zovaně konvertovány, či doloženy v listinné podobě.

2. Listinná podoba
Přihlášku lze do výběrového řízení zaslat prostřednictvím služeb České 
pošty či osobně doručit na podatelnu Městského úřadu Rýmařov na adre-
su náměstí Míru 230/1, 795 01 Rýmařov. Na obálku vyznačte text: „Vý-
běrové řízení Referent/referentka odboru stavební úřad – Neotvírat“.
Lhůta pro podání přihlášky:  7. 12. 2022
Přihlášky doručené po tomto datu nebudou do výběrového řízení za-
řazeny.
Vyhlašovatel si vyhrazuje právo zrušit toto výběrové řízení kdykoliv 
v jeho průběhu. Rozhodnutí výběrové komise bude uchazečům oznáme-
no písemně až po ukončení výběrového řízení. Uchazeč nese náklady, 
které mu účastí ve výběrovém řízení vznikly. Souhlas se zpracováním 
osobních údajů je zveřejněn a dostupný ke stažení na úřední desce měs-
ta: www.rymarov.cz. Po ukončení výběrového řízení budou dokumenty 
s osobními údaji a výpis z RT (doručené v listinné podobě) zaslány do-
poručenou zásilkou zpět uchazečům. Pro bližší informace k náplni práce 
prosím kontaktujte vedoucí stavebního úřadu Městského úřadu Rýmařov 
Ing. Ivetu Pochylovou, tel. 554 254 301. Ostatní dotazy k výběrovému 
řízení podá Mgr. Monika Krykorková, tajemnice Městského úřadu Rý-
mařov, tel. 554 254 132.

Mgr. Monika Krykorková
tajemnice 



RÝMAŘOVSKÝ HORIZONT 11/2022

11

TAJEMNICE MĚSTSKÉHO ÚŘADU RÝMAŘOV VYHLAŠUJE
v souladu se zákonem č. 312/2002 Sb., o úřednících územních samosprávných celků

a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů

VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ
na pozici vedoucí/vedoucího odboru právní a živnostenský úřad

(vhodné i pro absolventa VŠ)

Místo výkonu práce:  Městský úřad Rýmařov
Předpokládaný nástup: dle dohody
Pracovní poměr: na dobu určitou po dobu nemoci nebo mateř-

ské či rodičovské dovolené
Pracovní úvazek:  1,0 
Platové zařazení: 11. platová třída – v souladu se zákonem 

č. 262/2006 Sb., zákoníkem práce, a naříze-
ním vlády č. 341/2017 Sb., o platových po-
měrech zaměstnanců ve veřejných službách 
a správě, vše ve znění pozdějších předpisů

Nabízíme: zajímavou a různorodou práci, osobní pří-
platek a příplatek za vedení, možnost získání 
bytu, pružnou pracovní dobu, 3 dny indispo-
zičního volna, čerpání dalších zaměstnanec-
kých výhod

Popis pracovní činnosti:
Vedoucí odboru právní a živnostenský úřad zejména:
	poskytuje právní poradenství vedení města a jeho orgánům a jednotli-

vým odborům Městského úřadu Rýmařov, 
	zastává funkci garanta právní nezávadnosti smluv uzavíraných mezi 

městem Rýmařov a jinými subjekty,
	plní úlohu opatrovníka ve správních řízeních vedených odbory Měst-

ského úřadu Rýmařov, vyjma odboru sociálních věcí,
	koordinuje a usměrňuje živnostenský úřad.

Zákonné požadavky na uchazeče:  
(dle § 4 zákona č. 312/2002 Sb., o úřednících územních samospráv-
ných celků a o změně některých předpisů, v platném znění): 
	fyzická osoba, která dosáhla věku 18 let,
	státní občan České republiky nebo cizí státní občan s trvalým pobytem 

v České republice, který ovládá český jazyk,
	způsobilost k právním úkonům,
	trestní bezúhonnost,
	ovládání jednacího jazyka,
	splnění dalších předpokladů podle § 2 a § 4 zákona č. 451/1991 Sb., 

kterým se stanoví některé další předpoklady pro výkon některých funk-
cí ve státních orgánech a organizacích, ve znění pozdějších předpisů (tj. 
negativní lustrační osvědčení a čestné prohlášení). Předpoklady podle 
tohoto ustanovení neprokazují osoby narozené po 1. 12. 1971.

Jiné požadavky na uchazeče:
Požadované vzdělání:
	vysokoškolské – absolvent právnické fakulty v magisterském progra-

mu v oboru právo a právní věda.
Požadované znalosti a dovednosti:
	výborná znalost právních předpisů souvisejících s výkonem samostat-

né a přenesené působnosti města vztahující se k vykonávané práci,
	velmi dobrá uživatelská znalost práce na PC.
Výhodou:
	praxe ve státní správě nebo samosprávě,
	zkušenost s vedením kolektivu a organizační schopnosti,
	řidičský průkaz skupiny B, aktivní řidičská praxe.

Písemná přihláška uchazeče musí obsahovat:
	označení výběrového řízení,
	jméno, příjmení a titul uchazeče,
	datum a místo narození uchazeče,
	státní příslušnost uchazeče, 
	místo trvalého pobytu uchazeče,
	číslo občanského průkazu nebo číslo dokladu o povolení pobytu, jde-li 

o cizího státního občana,
	kontaktní údaje – telefonní číslo a e-mailovou adresu,
	datum a podpis uchazeče.

Výčet dokladů, které uchazeč k písemné přihlášce přiloží: 
	životopis s údaji o dosavadních zaměstnáních a o odborných znalos-

tech a dovednostech týkajících se požadavků tohoto výběrového řízení,
	výpis z evidence rejstříku trestů ne starší než 3 měsíce, u cizích stát-

ních příslušníků též obdobný doklad osvědčující bezúhonnost vydaný 
domovským státem, pokud takový doklad domovský stát nevydává, 
doloží se bezúhonnost čestným prohlášením,

	ověřená kopie dokladu o nejvyšším dosaženém vzdělání,
	osvědčení Ministerstva vnitra ČR (tzv. lustrační osvědčení) podle  

§ 2 odst. 1 písm. a) a b) zákona č. 451/1991 Sb., kterým se stanoví 
některé další předpoklady pro výkon některých funkcí ve státních or-
gánech a organizacích, ve znění pozdějších předpisů, popř. jeho ověře-
ná kopie (nebo čestné prohlášení o jeho vyžádání) – nevztahuje se na 
uchazeče narozené po 1. 12. 1971,

	čestné prohlášení o splnění předpokladů podle § 2 odst. 1 písm. d) až 
h) zákona č. 451/1991 Sb. – nevztahuje se na uchazeče narozené po 
1. 12. 1971,

	souhlas se zpracováním poskytnutých osobních údajů pro účely tohoto 
výběrového řízení.

Místo podání přihlášky: Městský úřad Rýmařov, náměstí Míru 230/1, 
795 01 Rýmařov 

Forma přihlášek a ostatních dokumentů potřebných k výběrové-
mu řízení: 
1. Elektronická podoba
a) Přihlášku lze do výběrového řízení zaslat prostřednictvím datové 

schránky – 7zkbugk. V předmětu zprávy uveďte text: „Výběrové 
řízení Vedoucí odboru právní a živnostenský úřad – Neotvírat“. Veš-
keré požadované dokumenty musí být autorizovaně konvertovány 
(více zde: Autorizovaná konverze dokumentů – Česká pošta /ceska-
posta.cz/). 

 Pokud vám byl výpis z evidence rejstříku trestů zaslán do vaší dato-
vé schránky, je třeba přiložit rovněž potvrzení, resp. průvodní dopis 
odesílajícího kontaktního místa (CzechPOINT@home).

b) Prostřednictvím e-podatelny (podatelna@rymarov.cz); přihláška 
může být podána s uznávaným elektronickým podpisem i bez něj. 
Je-li přihláška podána bez uznávaného elektronického podpisu, je 
uchazeč povinen doplnit svůj podpis na přihlášce nejpozději do  
3 pracovních dnů ode dne odeslání přihlášky. Požadované přílohy 
mohou být autorizovaně konvertovány, či doloženy v listinné podobě.

2. Listinná podoba
Přihlášku lze do výběrového řízení zaslat prostřednictvím služeb České 
pošty či osobně doručit na podatelnu Městského úřadu Rýmařov na 
adresu náměstí Míru 230/1, 795 01 Rýmařov. Na obálku vyznačte text: 
„Výběrové řízení Vedoucí odboru právní a živnostenský úřad –  
Neotvírat“.

Lhůta pro podání přihlášky:  31. 1. 2023 
Přihlášky doručené po tomto datu nebudou do výběrového řízení 
zařazeny.
Vyhlašovatel si vyhrazuje právo zrušit toto výběrové řízení kdykoliv 
v jeho průběhu. Rozhodnutí výběrové komise bude uchazečům ozná-
meno písemně až po ukončení výběrového řízení. Uchazeč nese ná-
klady, které mu účastí ve výběrovém řízení vznikly. Souhlas se zpra-
cováním osobních údajů je zveřejněn a dostupný ke stažení na úřední 
desce města: www.rymarov.cz. Po ukončení výběrového řízení budou 
dokumenty s osobními údaji a výpis z RT (doručené v listinné podo-
bě) zaslány doporučenou zásilkou zpět uchazečům. Bližší informace 
v případě dotazů podá Mgr. Monika Krykorková, tajemnice Městského 
úřadu Rýmařov, tel.: 554 254 132.

Mgr. Monika Krykorková 
tajemnice Městského úřadu Rýmařov
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Informace k datovým schránkám
Od 1. ledna 2023 nás čekají významné změny v oblasti datových schrá-
nek. Podnikajícím fyzickým osobám a právnickým osobám bude stano-
vena  povinnost mít  a využívat  pro  komunikaci  s orgány  veřejné moci 
datovou schránku. Ta pro ně bude zřízena automaticky, a to na základě 
zápisu do příslušné evidence, která informaci o zapsání automaticky za-
pisuje také do registru osob. Tuto datovou schránku nelze znepřístupnit. 
Následně tedy lze očekávat zvýšený příjem dokumentů v podobě da-
tových zpráv, současně bude větší měrou využíváno i jejich odesílání 
prostřednictvím datových schránek. Pro více informací doporučujeme 
navštívit webové stránky www.chcidatovku.cz a pro přihlášení do da-
tových schránek www.mojedatovaschranka.cz. Informace poskytuje 
také infolinka 954 200 200.
Závěrem upozorňujeme na připravovanou změnu platné legislati-

vy, spočívající v tom, že fyzické osobě bude i nadále zřízena datová 
schránka pouze na základě žádosti, nikoliv automaticky.

JS
Zdroj: Ministerstvo vnitra ČR

Užitečná informace

Vyjádření vedení města k ukončení provozu zubní ordinace na Bartákově ulici
Výpověď z nájmu zubní ordinace od paní MDDr. Júlie Balážové, Zubka, 
s.  r. o., obdrželo město Rýmařov v září 2022. Výpovědi nepředcházely 
žádné náznaky, že by byla paní zubařka v práci nespokojená, že by ne-
fungovala spolupráce s městem či Bytermem jako správcem objektu, či 
jakékoliv jiné signály, které by tento krok vysvětlily. 
S paní doktorkou jsme se následně sešli, abychom zjistili důvody 
výpovědi a případně hledali společné řešení, jak ordinaci zachovat. 
Dozvěděli jsme se, že důvody výpovědi jsou čistě osobního rázu. Bo-
hužel schůzka ke změně postoje paní zubařky nevedla a my můžeme 
pouze konstatovat, že výpověď daná k 31. 12. 2022 je platná. Paní 
doktorka má k dnešnímu datu vyřešeny veškeré závazky vůči městu 

a my nemáme zákonné možnosti, jak docílit jejího setrvání v Rýma-
řově. A morální apel v takových případech nefunguje.
Nastalá situace nás velmi mrzí, protože jsme bytostně přesvědčeni, 
že jsme pro otevření zubařské ordinace udělali maximum – staveb-
ní příprava prostor na míru, pronájem za zvýhodněných podmínek, 
bezúročná půjčka, vytvoření de facto specializovaného pracoviště 
tím, že další prostory v objektu byly pronajaty dentální hygienistce 
a zubní laboratoři, městský byt. Zdá se, že toto všechno k přilákání 
zubaře pracujícího „na vlastní noze“ nestačí. 

Lenka Vavřičková, Luděk Šimko

Zdravotnictví

Oznámení o ukončení provozu zubní ordinace
Zubní ordinace Zubka, s. r. o., oznamuje, že ke dni 31. 12. 2022 ukončuje provoz zubní ordinace. Do tohoto data bude ambulance nadále 
pacienty ošetřovat, avšak v omezeném provozu. Náhrada za ošetřující lékařku není, proto prosím zkuste vyhledat nového zubního lékaře. 
Všem stávajícím pacientům děkujeme za důvěru.

Za Zubka, s. r. o., MDDr. Júlia Balážová
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Změna způsobu předregistrace k novému rýmařovskému zubaři 
Pacienti se budou vybírat losováním

V minulém čísle Rýmařovského horizontu jsme informovali o předregist-
raci pacientů do nové zubní ordinace, která bude zřízena na rýmařovské 
poliklinice. Ze strany Sdruženého zdravotnického zařízení Krnov došlo 
k následujícím změnám v organizaci. 
V pondělí 28. listopadu 2022 od 8:00 do 15:00 budou moci zájemci 
na webových stránkách www.szzkrnov.cz vyplnit předregistrační for-
mulář on-line a ve stejném čase bude možno odevzdat vyplněný tiš-
těný formulář v nemocničním stanu u polikliniky na Pivovarské ulici. 
Tiskopisy k předregistraci jsou již nyní ke stažení na stránkách www.
szzkrnov.cz, případně jsou k dispozici na podatelně Městského úřadu 
Rýmařov (náměstí Míru 1). Předregistrační formulář naleznete také 
na straně 40 tohoto vydání Rýmařovského horizontu. V neposlední 
řadě bude možné vyplnit tiskopis na místě odevzdání, tedy ve stanu 
před poliklinikou.
Aby se předešlo frontám a nedůstojným tlačenicím, rozhodlo vedení 
nemocnice po dohodě s městem, že v dané dny budou přijaty všechny 
vyplněné formuláře. Ty budou zpracovány a opatřeny řádným číslem. 
Poté zástupci nemocnice a města vylosují 1 000 čísel. Vylosovaní bu-
dou do konce února 2023 postupně kontaktováni týmem SSZ Krnov. 
Bohužel kapacita každé ordinace je omezena. Tudíž všem, kteří neob-
drží odpověď o vylosování žádosti do konce února 2023, nezbývá než 
v hledání stomatologa pokračovat.

Nemocnice upozorňuje, že vyplnění předregistračního formuláře není 
registrací a k ničemu nemocnici nezavazuje. V případě, že bude při 
zpracování formulářů zjištěno, že jeden člověk podal více žádostí, bu-
dou tyto žádosti automaticky vyřazeny ze slosování. 

JS
zdroj: tisková zpráva SZZ Krnov

Foto: redakce

„Helouvín“ at school
Je  jedenatřicátý  říjen  a staré  pohanské  kmeny  pravděpodobně  široko 
daleko nikde. Předvečer Dne svatých se v  rýmařovské základní  škole 
změnil na předpoledne téhož svátku. A potom nastal mnoho podobenství 
poskytující pohled na původně pohanský svátek, v němž by dýňová po-
lévka byla neuvěřitelnou troufalostí.
Už příchod před budovu školy na ulici 1. máje dal napovědět, co se 
asi bude v následujících hodinách v jejích prostorách odehrávat. Ko-
lem temných masek čarodějů a duchů se objevilo i několik kočičích 
vtělení, košťata v rukou žáků nepředstavovala obávaný velký úklid. 
Barvou typickou pro tento den byla černá a oranžová, samozřejmě 

mimo jiné, které měly navozovat mystickou atmosféru.
Nikde se neozývalo americké pořekadlo „Trick or treat“ a nikoho 

Školství
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Podzim v duchu matematiky 
Matematické soustředění třídy 3. A a kroužku Matematický náboj

Projekt  OKAP  II  umožnil  dalším  žákům Gymnázia  a SOŠ  Rýmařov  zú-
častnit se dvoudenního matematického soustředění ke zdokonalení se 
v matematických dovednostech. Podzimního termínu letošního soustře-
dění  se  zúčastnili  žáci  tercie  a členové  kroužku  Matematický  náboj 
z Gymnázia Rýmařov. Program akce se konal v horském hotelu Kopřivná 
v Malé Morávce. 

Cílem aktivity je podpora k vyrovnání úrovně žáků v matematických 
dovednostech, proto se seznámili s různými technikami řešení mate-
matické a logické problematiky. Žáci, kteří navštěvují kroužek, byli 
stěžejními lídry výjezdu a předávali zkušenosti z kroužku ostatním 
účastníkům soustředění. 
Dalším cílem bylo zdokonalit se v různých matematických tématech, 

naučit se některá nová a objevit, že matematika může být mnohem 
zábavnější a zajímavější, než si pamatujeme ze školních lavic. Den-
ní program doprovázela výborná strava, luxusní ubytování a také 
aktivity, při kterých žáci nejen počítali, přemýšleli a spolupracovali 
navzájem, ale také třeba strávili příjemný večer u táborového ohně. 
Nechyběly strategické společenské hry, piškvorky, sudoku, matema-
tiko, abaku nebo hra, při níž žáci pracovali s dávno nepoužívanými 
jednotkami objemu a délky. Pro příjemné zakončení akce nemohla 
chybět návštěva hotelového wellness a procházka po okolí. 
Za spolupráci bych chtěla poděkovat Naděždě Filipové a týmu hor-
ského hotelu Kopřivná.

Daniela Ondrová
Foto: archiv Gymnázia a SOŠ Rýmařov

Výuka doma, nebo ve škole? V Horním Městě podporují obojí
Individuální vzdělávání je v naší republice stále spíše okrajovou zále-
žitostí,  nicméně počet  dětí  vzdělávaných mimo klasické  školy  s  pan-
demií  stoupl.  Je  to možnost,  díky  níž může  rodič  dopřát  dítěti  indivi-
duální  přístup  dle  jeho  potřeb  a představ.  Pedagogický  sbor  Základní 
školy a Mateřské školy Horní Město se tomuto druhu vzdělávání věnuje 
už třetím rokem, v individuálním vzdělávání má dvakrát více žáků než 
v klasickém denním. Proč tomu tak je a jaké zkušenosti tato forma vý-
uky přináší, vysvětlila ředitelka Mgr. Jana Mitruška Kulhánková, MBA. 

Jak může dítě nastoupit do domácího vzdělávání?
Ráda bych na úvod vysvětlila, že termín „domácí“ vzdělávání je spíše 
lidový. Podle školského zákona se správně nazývá individuální vzdě-
lávání. To umožňuje rodičům nebo zákonným zástupcům vzdělávat 
dítě doma, v komunitní škole nebo jiné skupině. Jako první musí mít 
dítě doporučení školského poradenského zařízení, to je pedagogicko- 
psychologická poradna nebo speciálně pedagogické centrum. Dále 
musí garant doložit doklad o nejvyšším dosaženém vzdělání. Pro vý-

uku 1. stupně je nutné mít alespoň středoškolské vzdělání, pro výuku 
2. stupně pak už musí garant doložit vysokoškolský diplom. Výhradní 
odpovědnost za vzdělání nesou zákonní zástupci dítěte. Pak už jen 
zbývá najít si školu, která tuto formu individuálního vzdělávání pod-
poruje, a řediteli školy podat žádost o povolení individuálního vzdě-
lávání. Ten žádost ve správním řízení posoudí a vydá rozhodnutí. 
Kolik žáků v individuálním a prezenčním vzdělávání na vaší škole 
máte?
V současné chvíli máme zapsáno do naší školy s formou individuál-
ního vzdělávání 44 žáků 1. stupně a dvě děti v rámci povinného před-
školního vzdělávání v mateřské škole. V klasickém prezenčním vzdě-
lávání máme 29 žáků, celkem tři třídy, ve kterých jsou vzděláváni žáci 
z pěti ročníků. Jsme neúplná, tedy malotřídní škola. K dnešnímu dni 
máme zapsaných celkem 73 žáků v základní škole a 45 dětí v mateř-
ské škole. Děti v individuálním vzdělávání jsou z různých koutů naší 
republiky. Například z jižních Čech, z Prahy, z Moravskoslezského 
kraje, nejvíce dětí máme z Olomouckého kraje. 

z žáků naštěstí nenapadlo dle zaoceánských tradic mazat kliky zubní 
pastou, pomalovávat dveře apod. (další neoamerické „helouvínské“ 
vychytávky zde z důvodu návodnosti nebudu uvádět).
Žáci čtvrtého, pátého a šestého ročníku se zúčastnili akce, kterou jim 
školní parlament zpříjemnil poslední říjnové dopoledne. Po absolvo-
vání osmi zastavení se všemožnými úkoly byli odměněni sladkým 
překvapením. A tak bylo mnohokrát vidět ve tvářích radostné úsmě-
vy dokonce i z úkolů veskrze nepovedeně provedených. Ale nevadí. 
Možná bylo důležitější uplatnění milionkrát opakované myšlenky 

o škole hrou. Myšlenky vstupující, alespoň si myslím, do školního 
prostředí stále častěji. 
Asi vše bylo tedy nakonec úspěšné, neboť ještě druhý den jsem byl 
několika menšími žáky pozdraven způsobem ne zcela obvyklým. 
V čem spočívala ona neobvyklost? Třeba v tom, že ke mně s nelíče-
ným překvapením z řady čekajících jedlíků dolehlo kouzelně bezsta-
rostné: „Dobrý den, pane vodníku.“

Ivo Janoušek
Foto: Helena Čuková
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Kdy a z jakého důvodu jste se začali domácím vzděláváním zabývat?
Před třemi lety jsme začali tak, že nás oslovila spřátelená škola z Bo-
hutína na Šumpersku, jmenovitě učitelka Jana Babáková. „Domácí-
mu“ vzdělávání se věnují již několik let a vykrývají značný zájem 
o tuto formu výuky. Jejich škole ale chyběla kapacita a další žáky 
k individuálnímu vzdělávání nemohli přijmout. Pro nás to byla velká 
výzva a hlavně možnost, jak posílit počet žáků v naší škole. Během 
krátké doby jsme si vybudovali dobrou pověst mezi rodiči „domško-
láků“ a další k nám začali přicházet už na základě jejich doporučení. 
Rozhodující je v tomto směru profesionalita, spolehlivost, způsob 
komunikace i to, co rodinám, které se rozhodly pro „domškoláctví“, 
poskytujeme. 
Co tedy poskytujete žákům i rodičům navíc, že vaši školu vyhledá-
vají?
Zákonnou povinností kmenové školy je žáky dvakrát ročně přezkou-
šet. Ale protože osobně cítím velkou zodpovědnost za vzdělávání dětí 
a za kvalitu naší práce, nabízíme i individuálně vzdělávaným žákům 
nadstandardní přístup a další podporu. Jde o možnost návštěvy dítě-
te ve výuce, účast na školních i mimoškolních akcích školy – škole 
v přírodě, výletech, exkurzích, zájmových kroužcích, projektových 
dnech. Možnost osobní konzultace, popř. mailem, po telefonu, nebo 
nabídka domácí návštěvy. Samozřejmá je pro nás pomoc při formula-
ci vzdělávacích cílů pro dítě na konkrétní školní rok s respektováním 
jeho individuálních potřeb. Nabízíme také metodickou pomoc, elek-
tronické zasílání námětů pro výuku formou didaktického materiálu, 
např. pracovních listů, videí, sdílení „domškoláckých“ portfolií. Po-
skytujeme pomoc při sestavení individuálního vzdělávacího plánu pro 
děti se speciálními vzdělávacími potřebami a děti mimořádně nadané. 
A v neposlední řadě je to také materiální pomoc. Někteří rodiče vy-
užívají možnosti zapůjčení učebnic na daný školní rok nebo nákupu 
pracovních sešitů u nás.
Tento druh vzdělávání umožňuje žákům dosahovat vzdělávacích 
cílů jinou cestou, a to z různých důvodů. Jaké důvody převažují?
Individuální vzdělávání se rozmohlo hlavně v době covidové pande-
mie. Některým rodičům a dětem se nařízená domácí výuka prostě jen 
zalíbila, a tak u ní chtěli zůstat. Někteří cestují nebo žijí v zahraničí. 
Jiní se neztotožnili se způsobem a stylem výuky v dané škole a dá-
vají přednost spíše alternativním metodám a formám. Někteří rodiče 
mi také sdělili, že na jejich rozhodnutí mělo zásadní vliv nerespekto-
vání speciálních vzdělávacích potřeb jejich dítěte školou. Dokonce 
v jednom případě to došlo až tak daleko, že se dítě kvůli necitlivému 
přístupu pedagoga dostalo do špatného psychického stavu. Jiní mají 

doma nadané dítě a v běžné škole se dle jejich názoru nepodařilo za-
jistit adekvátní výuku. Pro některé rodiny je výuka dětí doma součástí 
jejich životního stylu. Vyučují sami nebo si platí soukromého učitele. 
Jiní rodiče své děti zapsali do různých komunitních škol, které ale 
nejsou zapsány v rejstříku škol a školských zařízení. Důvody jsou 
opravdu různé.
Co tato forma vzdělávání žákům dává? Co jim naopak bere?
Když se o tom s rodiči bavíme, pochvalují si především možnost 
opravdu individuálního přístupu k dětem, nastavení rozvrhu dne dle 
jejich potřeb a volbu učiva i témat na základě zájmů dětí. Velkou vý-
hodu vidí v uplatnění prožitkového stylu učení, v možnosti využívá-
ní reálných situací. Zahrnuje vlastní iniciativu dětí při učení, radost 
z objevování, smysluplnost získaného poznatku v přirozeně vzniklých 
podmínkách a získávání dovedností pro život. Nevýhody směrem 
k dětem mi rodiče moc nesdělují, spíš směrem k nim. Náročnost vní-
mají zejména v organizaci času a nastavení optimálního denního řádu, 
ve skloubení výuky dětí s jejich pracovními i jinými povinnostmi. Ob-
čas se někteří setkávají s nevolí a nepochopením členů rodiny nebo 
okolí, které pochybuje o kvalitě vzdělávání v domácím prostředí. 
Jedna z nevýhod, která mě napadá, že dětem může chybět zkušenost 
řešit nějakou věc samostatně, bez podpory rodičů, schopnost respek-
tovat jiné dospělé či děti nebo přijímání dohodnutých pravidel v růz-
ných sociálních skupinách. Řešíte toto nějakým způsobem také? 
Jistou formou se to hlídá. Už na začátku celého procesu, kdy si rodiče 
jdou pro doporučení do pedagogicko-psychologické poradny, dosta-
nou otázku, jakým způsobem zajistí setkávání dítěte s vrstevnickou 
skupinou. Rodiče musí sdělit, jak budou rozvíjeny sociální vazby, 
vztahy a dovednosti dítěte. I my při přezkoušení s dětmi a rodiči toto 
téma otevíráme. Děti povídají o svých zážitcích, práci v zájmových 
kroužcích a účast na společenských i komunitních akcích dokládají 
formou fotek, videí.
Jak zvládají rodiče kombinovat práci a přitom učit své dítě? 
Někteří rodiče pracují na směny a ve výuce se střídají. Někdo dává 
dítě do komunitní školy, tím pádem může chodit v průběhu dne do 
zaměstnání. Jiní rodiče zase zůstali doma a příjem zajišťuje jeden 
z manželů. Některé maminky jsou na mateřské dovolené a vzdělávají 
doma děti různého věku a všechny dohromady. Také existují skupi-
ny „domškoláků“, u kterých funguje tzv. sdílená výuka. V praxi to 
vypadá tak, že se rodiny scházejí a vzájemně své děti učí, popř. vy-
učuje jeden z těchto rodičů nebo placený učitel. Přes všechna úskalí 
jsou všichni s touto formou spokojení a nesetkala jsem se s žádnými 
problémy při přezkušování, spíše naopak. Kvalita znalostí, vědomostí 
a dovedností dětí je velká. V mnoha případech jsou pro nás i naše 
žáky inspirací. Přezkoušení vnímáme jako milé setkání s dospělými 
a dětmi s různými zajímavými zájmy, životními příběhy. Hornoměst-
ské děti se přezkušování účastní v podobě kamarádů – průvodců. 
A naši „domškoláci“ pro ně zase na oplátku uspořádali například kon-
cert nebo výstavu svých výtvarných prací. V letošním školním roce 
nás čeká dokonce i beseda pro děti na téma vesmír, o nějž se jeden 
z našich individuálně vzdělávaných žáků intenzivně zajímá. 
Jste vy sama zastáncem spíše prezenčního, nebo individuálního 
vzdělávání?
Hlavním záměrem Strategie vzdělávací politiky ČR 2030+ je rozvoj 
vzdělávací soustavy a modernizace školského systému, tedy předpo-
kladem je výuka dětí, žáků a studentů především ve školách. K pre-
zenční formě vzdělávání se kloním i já. K individuálnímu vzdělávání 
mám neutrální vztah. Respektuji potřeby rodin a především jejich 
volbu. 
Děkuji za rozhovor. 

Zajímáte-li se o individuální vzdělávání, další informace najdete na 
stránkách Asociace pro domácí vzdělávání www.domaciskola.cz, na 
stránkách www.domaciskola.estranky.cz nebo ve vaší škole. 

JS
Foto: archiv ZŠ a MŠ Horní Město
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Ocenění za mnohaletou družbu pro Základní školu Rýmařov
K plejádě rozličných událostí a společných setkání, k pestrým korálkům 
postupně navlékaným na šňůrku, k barevnému kaleidoskopu akcí, výle-
tů a také sportovních přátelských utkání lze přirovnat obrovské množství 
aktivit, které absolvovaly děti za Základní školy Rýmařov, Jelínkova 1, 
za  téměř patnáctileté  trvání družby s První základní školou Marie Cu-
rie z polského Ozimku. 
Naše družba začala v květnu 2008, když jsme se společně zúčastnili 
oslav Mezinárodního dne dětí (projekt realizovalo město Rýmařov), 
a užili jsme si sport i zábavu – atletické klání, bazén, diskotéku, výlet 

do Pradědovy galerie v Jiříkově, na hrad Sovinec, do Bruntálu… 
Další projekt už jsme v lednu 2009 realizovali sami a za vydatné po-
moci finanční dotace z EU fondu jsme pro naše i polské děti uspořá-
dali Mezinárodní lyžařskou školičku na chatě Kurzovní pod Pradě-
dem. Mezitím jsme ovšem ještě stihli na podzim zajet do Ozimku, 
kde jsme v rámci ekologického projektu jejich ZŠ navštívili ekofar-
mu Jabloňový sad, podnikli cyklovýlet do Juraparku v Krasiejówě 
a zaplavali si v bazénu v Opoli. 
A pak už to běželo „jako na drátku“: 2009 projekt S přáteli za spor-
tem, poznáním a lidovou tradicí; následovaly další, v jejichž rámci 
měly děti společné Vánoce, organizovaly se florbalové turnaje, hry 
s kin-ballem, parkour, běžky, orientační běh, koloběžky a návštěvy 
ostravské zoo a hvězdárny, spaní v obou školách, výlety na Praděd, 
Slezskou Hartu, ekodílna, besedy, malování v plenéru i ve školním 
ateliéru, o spoustě nově navázaných kamarádství ani nemluvě. 
Nelze vyjmenovat všechny akce, na to by nestačil jeden článek, ani 
zmínit všechna místa, kde jsme byli, neodpustím si alespoň: Olo-

mouc, Opava, zámek Moszna, Dlouhé Stráně, Velké Losiny, Ozimek 
(mnohokrát), Opole... Nelze ani vyjmenovat dlouhou řadu realizátorů 
projektů a všech zúčastněných osob z našich škol, jak v Rýmařově, 
tak v Ozimku – organizujících, projektujících a všemožně podporují-
cích po celou dobu toto naše počínání, zkrátka všech, kteří pomáhali 
a kterým samozřejmě patří obrovský dík. 
Ať již škola realizovala vlastní projekty, nebo se podílela na projek-
tech města Rýmařova, Střediska volného času či města Ozimku, vždy 
to byla vydařená setkání, která si všichni užili, a já bych jim do bu-

Hry bez hranic, 2017

Exkurze do přečerpávací elektrárny, 2007

Aktivity s kin-ballem v Rýmařově, 2009

Děti společně navštívily muzeum hutnictví v Ozimku, 2017

Účastníci projektu před rýmařovskou radnicí, 2017
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Středisko volného času

doucna chtěla popřát mnoho dalších přínosných akcí. 
Na závěr bych ráda dodala, že výše zmíněné, které je opravdu plodem 
neutuchajícího entuziasmu a spousty dobrovolně obětovaného času, 
nezůstalo bez povšimnutí a bylo již dvakrát oceněno Euroregionem 
Praděd „za mimořádný přínos v rozvoji přeshraničních partnerských 
vztahů“. 
Ti, kteří se chtějí dozvědět více nebo zavzpomínat, najdou fotky 
a videa zde:
https://bit.ly/3gfOFNH a https://bit.ly/3TM14Xa.  

Petra Mížová
Foto: archiv ZŠ Rýmařov, Jelínkova 1

České a polské děti poznávaly historická města – Olomouc, 2019

Prohlídka historického centra Opole, 2021

Setkání na zámku v Moszně, 2021
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Děti se vydaly po stopách dýňových světýlek  
i za svatým Martinem

Středisko volného času Rýmařov uspořádalo na podzim dvě povedené 
akce pro děti. Tou první byla stezka s úkoly, na kterou se rodiče s dětmi 
mohli  vydat  v  neděli  30.  října.  Na  svátek  svatého Martina  pak  prošel 
městem  lampionový  průvod,  jehož  účastníky  čekal  na  konci  program 
v budově SVČ na ulici Julia Sedláka.
Poslední říjnovou neděli se zájemci mohli vydat v rámci akce Po sto-
pách dýňových světýlek stezkou plnou úkolů. Začátek byl v budově 
SVČ na ulici Julia Sedláka, kde si účastníci vyzvedli mapu se zakres-
lenou trasou. Mnohdy ale stačilo sledovat světýlka s obrázkem dýně 
a jít podle nich, čehož s radostí využili zejména ti nejmenší. Připra-
veno bylo celkem šestnáct zastavení s jednoduchými úkoly. Po jejich 
splnění bylo potřeba zapsat si písmeno a vyluštit tajenku, která skrý-
vala místo s odměnou. Malí i velcí se u plnění náležitě bavili, navíc je 
na konci trasy čekaly jako dárek svítící balónky.
V pátek 11. listopadu se sešel velký počet účastníků před budovou 

SVČ na Okružní ulici. Na programu byla pohádka, v níž vichrnice 
Foukalina přiblížila divákům pověst o svatém Martinovi. Nechy-
běl ani sníh, i když jen umělý. Poté se početná skupina s lampiony 
a světýlky vydala na procházku přes město do druhé budovy Stře-
diska volného času na ulici Julia Sedláka. Zde pro ně byl připraven 
program v podobě zdobení perníčků, výroby lampičky či pytlíčku, 
bubnování nebo stínového divadla. Téměř všechny děti toužily na-
hlédnout do prostor chovatelského kroužku na místní zvířátka. Chy-
bět samozřejmě nemohla projížďka na koních. 
Obě akce se těšily velkému zájmu veřejnosti. Děkujeme Středisku 
volného času Rýmařov za skvělou organizaci. Zároveň zveme všech-
ny děti i rodiče na tvořivé vánoční dílny, které se budou konat v neděli 
27. listopadu od 15:30 v budově radnice.

Text a foto: Jana Hrbáčová
tisková mluvčí MěÚ Rýmařov

Na začátku listopadu rýmařovští policisté 
sdělili podezření ze spáchání přečinu krádeže 

69letému místnímu muži, který měl 3. listopadu 
odcizit v supermarketu na Okružní ulici v Rýmařově vanilkovou zmr-
zlinu v hodnotě 14 korun. Toto zboží si na prodejní ploše uschoval 
do kapsy bundy a následně bez úhrady prošel pokladní zónou. Za ní 
byl zadržen všímavými pracovníky prodejny a následně předán poli-

cejní hlídce. Lustracemi v dostupných evidencích bylo prokázáno, že 
byl v minulosti několikrát soudně trestán, a to naposledy rozsudkem 
Okresního soudu v Olomouci, který mu uložil nepodmíněný trest od-
nětí svobody v době jednoho roku, který vykonal v lednu 2022.

por. Bc. René Černohorský 
Krajské ředitelství PČR MSK 

oddělení tisku

Policejní zápisník

Krádež zboží v rýmařovské prodejně objasněna

Stezka Po stopách dýňových světýlek byla plná úkolů… Děti si vyzkoušely bubnování na africké bubny

Vichrnice Foukalina zkouší znalosti dětí o svatém Martinovi

…které plnily děti v maskách



RÝMAŘOVSKÝ HORIZONT11/2022

20

Mám hlad
Přejídáme se. Odůvodňujeme si to tím, že máme hlad. Přitom některé 
potraviny dokážou pocit hladu zažehnat. A taky voda. Dva hrnky čisté 
vody před každým jídlem. Je to finančně dostupné a bez negativních 
účinků. Lidé ve středním a pokročilém věku potřebují k ukojení hladu 
o 80 až 100 kalorií méně než ti, kteří ty dva hrnky vypijí po jídle. 
Podstatné je, aby v naší stravě bylo dost bílkovin a vlákniny. Víte, že 
čím více je jídla před vámi na stole, tím víc ho sníte? Svět se snaží 
najít recept na to, jak často a kolik čeho jíst.
Snídej sám, obědvej s přítelem a večeři dej nepříteli, to nám vštěpo-
vali už prarodiče. Dobře věděli, že přejídat se není zdravé, oni totiž 
někdy za druhé světové války poznali, co to je hladovět. 
Čerstvé vědecké studie potvrzují, že Evropan, Američan nebo Aus-
tralan spořádá za život více jídla, než by bylo pro jeho organismus 
optimální.
A tak často večer, v noci, máme chuť se do něčeho zakousnout – a to 
je to nejhorší, co pro naše tělo můžeme udělat, to tvrdí prof. David 

Levitsky. Nejíst minimálně čtyři hodiny předtím, než se ukládáme 
ke spánku.
Co dodat? Člověk je všežravec, měl by jíst všechno, ale v úměrném 
množství, dokázat si jídlo správně užít, soustředit se na jeho přípravu, 
zbavit se stresu. Někdy taky trik – na potlačení hladu fungují pálivé 
chilli papričky, pepř, skořice, kari nebo hřebíček. Vědci poukazují 
na to, že lidé mají většinou málo pohybu, sedavé zaměstnání a že 
bychom měli přehodnotit rozšířené pravidlo o pěti doporučených 
jídlech denně. Prof. Levitsky z Cornellovy univerzity tvrdí, že on 
jí pouze jedno výživně jídlo za den už celých sedm let a je s tímto 
výživným rytmem zcela spokojen. Připomíná, že dříve lidé jedli jen 
tehdy, když něco ulovili nebo vypěstovali, a to nebývalo zrovna tak 
často. Na jedno jídlo denně si zvykli i staří Římané. Hlad prý je je-
nom pocit. 
A kam se vytratila radost z jídla? Ta se nesmí vytratit.

Si

Poděkování
Chtěla bych upřímně poděkovat sestřičkám a všem zaměstnancům 
Domova odpočinku ve stáří v Dolní Moravici. Pečovali a obětavě se 

starali o naši maminku a babičku, paní Agnesu Mužíkovou.
rodina Dědochova, Bittnerova a Ryšavých

Z kapsáře tety Květy 

Požár rozhledny v Nové Vsi byl námětem cvičení hasičů
Rozhledna v Nové Vsi se v pondělí 31. října odpoledne stala cílem pro-
věřovacího cvičení hasičů.
Námětem byl požár rozhledny, který vznikl při opravě střešní kry-
tiny. Podle plánu cvičení se při pokusu o útěk zranil jeden z dělní-
ků a zůstal na rozhledně. Poplach byl krátce po půl čtvrté vyhlášen 
jednotkám ze stanice Hasičského záchranného sboru v Rýmařově 
a obce Dolní Moravice. Hasiči po příjezdu na místo provedli prů-
zkum a po vnitřním schodišti rozhledny natáhli hadicové vedení nut-
né pro likvidaci požáru. Zraněného dělníka po poskytnutí základní 
předlékařské první pomoci snesli k nejbližšímu volnému oknu, kde 
ho naložili na nosítka v záchranném koši automobilového žebříku.
Šestipatrová rozhledna v Nové Vsi byla dokončena v roce 2014, je 
vysoká 31,5 metru a její vyhlídková plošina je ve výšce 27,5 metru 
nad zemí. Jádro stavby tvoří šestiboký železobetonový tubus s oce-
lovým točitým schodištěm.

ppor. Jakub Kozák, DiS.
zastupující tiskový mluvčí HZS MSK

Foto: HZS MSK

Hasiči informují

Hasiči z Janovic zvítězili na mistrovství Evropy
Velikého  úspěchu  dosáhli  janovičtí  hasiči  na 
Otevřeném mistrovství Evropy v nalévačce ko-
naném 29. října 2022 v Širokém Dole, které má 
vždy  charitativní  kontext.  Dvojice Martin  Král 
a Tomáš  Nebes  se  umístila  jako  první  z  cel-
kového počtu 83 mužských dvojic. Závodu se 
účastnilo i 32 dvojic žen. 
Soutěž spočívá v tom, že soutěžní dvojice vy-
běhne na výstřel ze startovní čáry k základně 
vzdálené deset metrů, kde košař se savičářem 
napojí koš na savici. Dále pokračují v běhu 

ke kádi s vodou, kde se snaží co nejrychleji 
nabrat vodu do savice. Tu pak prudce vytáh-
nou a spojí s další savicí napojenou do hasič-
ské stříkačky. Na vývodu koncovky se pak 
nachází klapka, která sepne časomíru, a ta se 
klukům zastavila v čase 6,41 s. Za Sbor dob-
rovolných hasičů Janovice děkuji soutěžní 
dvojici za reprezentaci a gratuluji ke skvělé-
mu výsledku. 

Petr Boxan
Foto: archiv SDH Janovice
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Vlasta Furišová – Janovice ......................................................... 1939
Milan Vinklárek – Rýmařov ....................................................... 1934
Ludmila Klimšová – Rýmařov .................................................... 1949
Jindřiška Wolffová – Rýmařov ................................................... 1947
Ludmila Martínková – Rýmařov ................................................ 1945
Anna Várošová – Rýmařov ......................................................... 1931
Adolf Tichý – Rýmařov .............................................................. 1939
Slavomír Šarman – Rýmařov ...................................................... 1952

Jiřinka Kroutilová – Rýmařov .................................................... 1938

Soutěž

Výsledky soutěže o publikaci 
Památníky 1. světové války na Rýmařovsku

Společenská kronika

Blahopřejeme
jubilantům, kteří oslavili 80 let a více

Jana Stanzelová – Rýmařov ....................................................... 80 let
Marie Švejdíková – Rýmařov .................................................... 80 let
Ladislav Bartoš – Rýmařov ....................................................... 81 let
Zdeňka Mariánková – Rýmařov ................................................ 81 let
Vlasta Vavroušková – Rýmařov ................................................. 82 let
Božena Lupačová – Rýmařov .................................................... 82 let
Marie Šubová – Rýmařov .......................................................... 82 let
Jarmila Reichlová – Rýmařov .................................................... 82 let
Zdeňka Nováková – Rýmařov ................................................... 83 let
Milan Syřínek – Rýmařov .......................................................... 84 let

Hedviga Urbánková – Rýmařov ................................................ 84 let
Anna Bálková – Rýmařov .......................................................... 84 let
Danuše Hrubanová – Rýmařov .................................................. 84 let
Vlasta Chrástková – Rýmařov ................................................... 86 let
Božena Habrová – Rýmařov ...................................................... 88 let
Marie Půdová – Rýmařov .......................................................... 88 let
Jaroslav Bartoš – Rýmařov ........................................................ 90 let
Josef Kolařík – Rýmařov ........................................................... 90 let
Drahoslava Čermáková – Rýmařov ........................................... 93 let
Naděžda Němečková – Rýmařov ............................................... 93 let

Evidence obyvatel MěÚ Rýmařov (22. 10. 2022 až 15. 11. 2022)

Evidence obyvatel MěÚ Rýmařov (22. 10. 2022 až 15. 11. 2022)

Rozloučili jsme se

„Kdo v našich srdcích žije – neumírá…“
František Hrubín

Dne 11. prosince 2022 uplyne 20 let
od smrti naší milované

dcery, maminky, sestry, tety a vnučky,
paní Andrey Hejné, roz. Růžičkové.
Věnujte jí spolu s námi tichou vzpomínku.

S láskou a úctou vzpomínají
maminka, syn Michal, sestra Jitka s rodinou

a babička Maruška s rodinou.

Dne 16. listopadu 2022 jsme si připomněli 
nedožité sté narozeniny
naší maminky a babičky,

paní Boženy Strnadelové – Dobešové.
Kdo jste ji znali vzpomeňte s námi.

dcera Zdeňka s rodinou
synové Jaromír a Ivo s rodinami

Dne 12. prosince 2022 vzpomeneme
první smutné výročí úmrtí

manžela, tatínka, dědečka, švagra, zetě,
pana Bedřich Bujase.

S láskou a úctou vzpomínají
manželka Věra,

dcery Michaela a Lucie s rodinami.

Redakce Rýmařovského horizontu v minu-
lém čísle vyhlásila soutěž o publikaci Pa-
mátníky  1.  světové  války  na  Rýmařovsku. 
Tři  čtenáři,  kteří  správně  odpověděli  na 
připravené otázky a byli vylosováni, obdrží 
každý po jednom výtisku této publikace. 
Odpovědi byly ukryty v minulých číslech 
Rýmařovského horizontu v seriálu Histo-
rické pozoruhodnosti Rýmařovska v rub-
rice městského muzea, kde se čtenáři 
mohli dozvědět zajímavosti o pomnících 
a pamětních deskách na Rýmařovsku. 
Správné odpovědi na soutěžní otázky zní:

1. Kdy (den, měsíc, rok) došlo ke slav-
nostnímu odhalení pamětní desky 
v Nové Vsi, na jejíž obnově se podílel 

též Mgr. Dieter Schallner?
 Odpověď: 30. července 2022

2. Ke které vesnici na Rýmařovsku se 
v roce 1960 připojila dnes již rekreační 
osada, dříve samostatná obec Krahul-
čí?

 Odpověď: K Dětřichovu nad Bystřicí

3. Kolik jmen padlých je uvedeno na po-
mníku v Rešově?

 Odpověď: 18

Knihu vyhráli Milada Suchá, Pavlína 
Vlásková a Milan Zámečník. Výhercům 
gratulujeme a děkujeme za účast. 

Text a foto: JS
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1. 9. – 30. 12. radnice Rýmařov
Výstava: 25 let přátelství

4. 10. – 31. 12. M. knihovna Rýmařov 
Výstava: Vojtěch Sofka – Tulák

14. 10. – 31. 12. SVČ – galerie Mezipatro 
Výstava: Aby nebyly prázdné stěny

5. 11. – 27. 11. M. muzeum Rýmařov
Kolektivní výstava výtvarníků Spolku Octopus

25. 11. 16:30
Galerie Fabrika
Vernisáž vánoční výstavy žáků ZUŠ: Není Ryba 
jako ryba

26. 11. 10:00 M. knihovna Rýmařov
Den pro dětskou knihu

26. 11. 15:00 Dol. Moravice – obecní sál
Vánoční jarmark a rozsvícení vánočního stromu

26. 11. 16:00 Stará Ves – obecní úřad
Slavnostní rozsvícení vánočního stromu

27. 11. 17:00 náměstí Míru Rýmařov
Advent – slavnostní rozsvícení vánočního stromu

1. 12. 9:00 M. knihovna Rýmařov
Výtvarná dílna pro seniory

3. 12. Břidličná, náměstí 
Vánoční jarmark a rozsvícení vánočního stromu

3. 12. 17:00 Nová Ves, kaple sv. Anny
Adventní koncert

3. 12. 16:00 M. muzeum Rýmařov
Vernisáž: Marie Kodovská: Vesmírná a snová

3.–31. 12. M. muzeum Rýmařov
Výstava: Marie Kodovská – Vesmírná a snová

3.–31. 12. M. muzeum Rýmařov
Výstava: Betlém

6. 12. 18:00 zámek Janovice
Koncert smíšeného sboru Žavez

8. 12. 17:00 M. knihovna Rýmařov
Přednáška: Všechny krásy Kavkazu

9. 12. 18:00 zámek Janovice
Koncert smíšeného sboru Vox montana

9. 12. 18:00 Břidličná, kostel Tří králů 
Adventní koncert

10. 12. 17:00 Nová Ves, kaple sv. Anny
Adventní koncert

17. 12. 17:00 Nová Ves, kaple sv. Anny
Adventní koncert

Přehled kulturních akcí – listopad/prosinec 2022
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Výtvarníci okruhu Spolku OCTOPUS vystavují v muzeu
V říjnu se jádro autorů rýmařovského Spolku OCTOPUS představilo na ko-
morní výstavě v Městské galerii v Uničově. V sobotu 5. listopadu byla pak 
zahájena výstava v rozšířené verzi v galeriích Octopus a Pranýř rýmařov-
ského muzea – symbolicky  tak k 30. výročí založení galerie vystavuje 
třicet žijících autorů plus jeden in memoriam. 
Dne 26. listopadu uplyne přesně 30 let od zahájení první krátkodobé 
výstavy ve dvou sálech galerie Městského muzea Rýmařov, nesoucí 

název podle tehdy založeného Volného sdružení umělců Octopus. Čím 
jiným oslavit tak významné jubileum než kolektivní výstavou autorů, 
kteří mají ke galerii, nynějšímu Spolku OCTOPUS a Rýmařovu vřelý 
vztah? 
Nemálo z nich stálo u zrodu spolku i galerie. Byli to právě Miloslav 
Požár, Vladimír Měrák, Roman Karel, Marek Zoth, Petra Klimentová, 
František Vrbeník či Pavel Pasecký, kteří v roce 1986 založili Klub 
amatérských (skrytě angažovaných) výtvarníků (KAV) a v letech 
1989–1991 upořádali v tzv. Malé galerii Kulturního domu v Rýmařo-
vě vůbec první kvalitní výstavy výtvarného umění. Po sametové revo-
luci v čele s historikem a pedagogem Mgr. Jiřím Karlem pomáhali ob-
novit městské muzeum pod hlavičkou Sdružení za obnovu městského 
muzea v Rýmařově (SOMMR). A právě po otevření městského muzea 
a setkání s mnichovskými výtvarníky ze sdružení Sepie založili spolek 
Octopus, spojili se s členy zaniklého Volného sdružení uničovských 
výtvarníků (VSUV), se kterými se v 80. letech minulého století setká-
vali při undergroundových Uničovských parcích, a v listopadu 1992 
zahájili první výstavu v nově vzniklé Galerii Octopus. V jejích prosto-
rách se od té doby uskutečnilo již 325 výstav. Galerie Octopus se sta-
la respektovanou výstavní síní severní Moravy a vedle Galerie Jiřího 
Jílka (do letošního června vedené vynikajícím Miroslavem Kovalem) 
a významných aktivit Jindřicha Štreita na Sovinci (jež byly zásadní 
inspirací k založení KAV) představuje Galerie Octopus jedinečný pro-

stor prezentující jak regionální výtvarné umění, tak vizuální tvorbu 
respektovaných umělců vystavujících převážně ve velkých městech. 
Aktuální přehlídka děl „Octopusáků“ je již desátou kolektivní výsta-
vou a stejně jako všechny předchozí je i aktuální výstava pestrou pře-
hlídkou nejrůznějších technik, námětů a přístupů. Vystavují zde autoři 
z Rýmařovska, ale také z Uničovska, Šternberska, Olomoucka, dva 
žijící v Praze a jedna v Belgii. Generační rozptyl dělá šedesát let – nej-
mladší autor je ročník narození 1998, nejstarší 1938. 
Z fotografů se představují rýmařovští Zdeněk Habr, Bohumil Švéda 
a Marek Zoth, dále Roman Panáček z Nového Pole, cestovatel An-
tonín Mikšík z Paseky, melancholická Jarmila Soldánová z Libiny, 
šternberský surrealista Roman Kubík a nechybí proslulý Jindřich 
Štreit ze Sovince. In memoriam připomínáme osobnost zesnulého 
rýmařovského geologa a fotografa Miloslava Marka. Fotografii origi-
nální postprodukcí posouvají do oblasti výtvarného umění výtvarník 
Miloslav Požár, žijící ve Vsetíně, a rýmařovsko-jemnický Luboš Te-
sař, jenž vystavuje i koláže. Jesenickou krajinou se ve svém díle za-
bývá několik autorů. Rýmařovský Roman Karel ji v monochromních 
malbách posouvá do meditativní abstraktní polohy. Na plátnech a so-
lolitech novopolské Kamily Pánkové se naopak mění v expresivní, 
barevně výbušnou scenérii. Potemnělá zákoutí na drobných kresbách 
olomoucké Michaely Johnové-Čapkové navozují pocity intimity, ale 
zároveň nebezpečí. A okouzlení tradičním akvarelem se odráží v drob-
ných zimních krajinách Staré Vsi Jakuba Valy. Figurálními kompo-
zicemi často s existenciálními náměty se zabývají uničovský Pavel 
Mereďa, z mladší generace v Olomouci žijící Jakub Čuška a v Pra-
ze usazený Viktor Valášek. Abstraktní kompozice, někdy okouzlené 
strukturou, jindy barvou, zastupují hornoměstského Martina Gašpe-
ráka, Martinu Kohoutkovou z Rýmařova a Šárku Lupečkovou, nyní 
usazenou ve Šternberku. Grafiku ve formě sítotisku představuje rý-
mařovský Vojtěch Sofka a v podobě linorytu špičkový grafik Chru-
doš Valoušek, žijící v Praze. Prostorové umění reprezentují keramické 
plastiky, užitné předměty a šperky uničovských Dagmar Mathonové 
a Petry Niklové. Figurální plastiku ze sádry, keramiky a vosku pak za-
stupují díla dvou rýmařovských sochařů Miroslava Doláka a Adama 
Rybky. K prostorovým dílům bychom mohli zařadit rovněž originální 
asambláže kněžpolského Ladislava Maka a pletený objekt Kateřiny 
Utěšené z Lužic. Rýmařovská tatérka a designérka Veronika Slámová 
sestavila sevřenou instalaci z porcelánových objektů s koláží z kre-
seb. Oblast nových médií pak zastupuje autorský krátkometrážní film 
v Belgii žijící rýmařovské rodačky Markéty de Borggraef.
Výstava ve všech galerijních prostorách muzea potrvá do 27. listo-
padu. 

Michal Vyhlídal
Městské muzeum Rýmařov 

Foto: Adam Rybka a Michal Vyhlídal

Městské muzeum a Galerie Octopus

Vlevo Bohumil Švéda, uprostřed Kateřina Utěšená, v pozadí Adam 
Rybka a Šárka Lupečková

 Michal Vyhlídal zahajuje výstavu

Zleva Antonín Mikšík, Miloslav Požár a Renata Karlová
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Rýmařovské protiletecké kryty z období druhé světové války 
(2. část)

V  předchozí  části  jsme  nahlédli  do  vývoje 
a umístění  protileteckých  krytů  v  Rýmařově. 
Druhá  a zároveň  závěrečná  část  se  bude  vě-
novat jejich doporučenému stavebnímu plánu, 
dotkne  se  jejich  vnitřních  prostor  i zevnější 
konstrukce. Nakonec bude pozornost zaměře-
na na kryt  postavený na dnešní Sadové ulici, 
těsně za budovou ZUŠ Čapkova.

V nacistickém Německu vycházelo několik 
periodik zaměřených na obranu obyvatelstva. 
Ochraně proti bombardování byla věnová-
na dvojice časopisů, během období let 1931 
až 1945 vycházel Gasschutz und Luftschutz 
(Protiplynová a protiletecká ochrana) a od 
června roku 1937 Baulicher Luftschutz (Kon-
strukce protiletecké ochrany). V obou byly 
publikovány různé příspěvky k budování 
protileteckých krytů včetně jejich plánů. Dále 
lze zmínit sešity OT Luftschutzbauten, LS-
Gräben (Protiletecké stavby, zákopové kry-
ty), vydávané organizací Todt, jejímž úkolem 
byla výstavba vojensky strategických objektů 
na území třetí říše. 
S postupně se zhoršující vojenskou situací 
v závěrečných letech války byla německá 
území stále častějším cílem náletů koalice 
Spojenců. To pocítilo i civilní obyvatelstvo, 
k jehož ochraně mělo sloužit budování pro-
tileteckých krytů. Za tímto účelem Hermann 
Göring v roce 1943 vydal masově šířenou 
instruktážní brožuru Bestimmungen für den 
Bau von LS.-Deckungsgräben (Ustanovení 
pro výstavbu zákopových protileteckých kry-
tů), shrnující dosavadní poznatky týkající se 
jejich staveb i závazné směrnice k budování.

Na základě této publikace měly venkovní zá-
kopové kryty vznikat mimo dosah možného 
dopadu trosek stávajících budov. Za tuto ob-
last byl považován pruh podél budov o šířce 
alespoň 2/3 jejich výšky. Kromě toho, pokud 
by došlo k výstavbě dvou krytů vedle sebe, 
musely být od sebe vzdáleny alespoň 20 m. 
Co se jednotlivých vnitřních prostor týče, 
každá část byla určena maximálně pro 50 
dospělých osob a celková vnitřní kapacita 
nesměla přesáhnout počet 200 lidí. Nejvhod-
nějším materiálem určeným pro výstavbu 
byl beton a železobeton, nicméně mohlo se 
využít i obyčejné zdivo či dřevo. Kryty měly 
být postaveny pod úrovní terénu a pouze ve 
výjimečných případech bylo možné, aby za-
sahovaly nad jeho úroveň. Pakliže by nad úro-
veň terénu zasahovaly, musel být jejich strop 
přihrnut zeminou o minimální tloušťce 0,5 m. 
V obou případech měla být u bočních stěn ze-
mina o šířce alespoň 1,3 m. 
Dle brožury se do protileteckých krytů mělo 
vstupovat schodištěm, po kterém následova-
la protiplynová komora s dvojitými dveřmi 
sloužící jako ochrana v případě použití bojo-
vých plynů. Uvnitř místností, pro něž byl do-
poručený rozměr 1,4 m šířky a 1,95 m výšky, 
muselo být zároveň zajištěno větrání, a to buď 
ventilátorem s ručním pohonem, nebo uzaví-
ratelnými větracími komínky. Vnitřní prosto-
ry měly být vybaveny vytápěcími kamny, dle 
možností elektrickým osvětlením a drenáží 
v podlaze pro odvod vody. 
Nutností byly dvě lavi-
ce určené k sezení, které 
byly umístěny po stranách 
hlavní chodby. Obě mohly 
celkem pojmout zhruba 50 
dospělých osob nebo 60 
dětí. Nezbytností byla i su-
chá toaleta, jež měla být 
umístěna v oddílu na konci 
hlavní chodby. V neposled-
ní řadě bylo zapotřebí, aby 
se uvnitř nacházel prostor 
pro uložení písku s vodou 
za účelem uhašení případ-
ného požáru.
Rýmařovský protiletecký 
kryt postavený na dnešní 
Sadové ulici, původně zva-
né Parkgasse, vznikl začát-
kem roku 1945 a měl slou-
žit pro veřejnost, z hlediska 
své lokality nejspíš pro místní žáky a učite-
le. Byl společně s ostatními dvěma kryty ve 
městě, které byly vybudovány o rok dříve, 
postaven z litého železobetonu o tloušťce 
0,5 m a byl přikryt zeminou vysokou 0,8 m. 
Síla stropu zastřešujícího celý kryt však byla 
oproti stěnám poloviční a měřila pouhých 
0,25 m. Do vnitřních prostor o rozměrech 1,4 

m šířky a 2 m výšky se sestupovalo po krát-
kém schodišti, na jehož konci byla v podlaze 
umístěna průsaková šachta. Dále následovala 
2,4 m dlouhá protiplynová komora opatřená 
dvojitými dřevěnými dveřmi a za ní se nachá-
zela hlavní chodba o délce 14,5 m. Po jejích 
stranách byly umístěny lavice určené k seze-
ní, kdy každá z nich byla schopna pojmout 25 
dospělých nebo 30 dětí. Hlavní chodba dispo-
novala také odtokem odpadních vod s připo-
jením na městskou kanalizaci a jedním strop-
ním větracím komínkem zajišťujícím přístup 
vzduchu. V závěrečné části krytu se nacházel 
oddíl se suchou toaletou a nouzovým výcho-
dem. Místnost s toaletou byla vybavena dru-
hým větracím komínkem a nouzový východ, 
sloužící jako nezbytnost v případě zabloko-
vání hlavního vchodu troskami, byl umístěn 
vedle ní a zasazen do stropu.
Stejně jako další dva protiletecké kryty v Rý-
mařově ani tento z důvodu své jednodušší 
konstrukce a nevelkého rozměru nebyl scho-
pen místní obyvatele ochránit před přímým 
zásahem nepřátelského náletu a měl sloužit 
pouze jako dočasný úkryt před dopadem tro-
sek a střepin z leteckých pum. Je nutno po-
dotknout, že kryty v areálu zdejších škol kvůli 
své nízké kapacitě nemohly v žádném přípa-
dě během náletů poskytnout ochranu všem 
žákům ani učitelům. Taktéž kryt na dneš-
ní Opavské ulici nemohl zdaleka pojmout 
všechny pracovníky textilky. Naštěstí během 

války nebyl žádný z krytů ve městě použit, 
vyjma nácviku evakuace při útoku letadel či 
ostřelování. 
Navzdory častému výskytu obranných pro-
tileteckých staveb na území Protektorátu 
a Říšské župy Sudety nedosahovaly kryty na 
našem území velkoleposti podzemních kom-
plexů a nadzemních bunkrů vzniklých na dal-

Publikace Bestimmungen für den Bau von 
LS.-Deckungsgräben, repro foto: www.rue-
benberge.de

Architektonický plán protileteckého krytu na Sadové ulici, fond 
SOkA Bruntál se sídlem v Krnově
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ších místech bývalé Německé říše. Obecně 
byly v nacistickém Německu přednostně bu-
dovány výškové bunkry, jelikož jejich stavba 
byla levnější, rychlejší a bylo zapotřebí men-
šího množství materiálu nežli pro podzemní 
bunkr se stejnou úrovní ochrany. Pomineme-
li finanční a časovou náročnost, jsou to právě 
podzemní bunkry, jež měly potenciál dosáh-
nout nejvyššího stupně ochrany, poněvadž 
nebyly limitovány konstrukčně dosažitelnou 
tloušťkou stropu a stěn, ale bylo u nich mož-
né stupeň ochrany zvýšit silnější krycí vrst-
vou zeminy nebo horniny. Nejvyšším počtem 
bunkrů se může chlubit severoněmecké město 
Hamburk, které jich ve válečných letech mělo 
zhruba 1 200, přičemž byla většina podzem-
ních. Z důvodu stavění bunkrů s často více 
než metr silnými betonovými zdmi bylo je-
jich odstranění po druhé světové válce velmi 
nákladné, tudíž v mnoha městech jsou jejich 
stavby doposud ve velkém počtu zachovány. 
Některé z nich po válce sloužily civilním úče-
lům, jiné byly udržovány pro případ ohrožení 
během studené války, mnoho jich je v součas-
nosti prázdných a malé procento je památko-
vě chráněno. 
Pravděpodobně nejvíce známým z katego-
rie podzemních komplexů je Führerbunker 
(Vůdcův bunkr) v Berlíně, jenž kromě obyt-
ných prostor disponoval konferenční místnos-
tí pro pořádání porad, lékařským pokojem, sa-
nitární místností a také ubikacemi pro strážný 

oddíl. Po válce jej potkal stejný osud jako 
rýmařovské kryty, tedy snaha o zničení a ná-
sledné zasypání. Od roku 2006 jeho existenci 
a bohatou historii připomíná pamětní deska. 
Na druhou stranu velkolepé nadzemní stav-
by typu Hochbunker (vysoký bunkr), vy-
skytující se například v Berlíně, Mnichově, 
ve Vídni a již zmíněném Hamburku, bývají 
začleňovány do infrastruktury měst a z mno-
hých se stávají komerční, rezidenční i kul-
turní prostory. Kupříkladu uvnitř bývalého 
Hochbunker A8 v německém Schweinfurtu 
bylo v roce 2014 otevřeno muzeum zabý-
vající se leteckou a civilní obranou za druhé 
světové války. Pozoruhodný je i památkově 
chráněný Reichsbahnbunker (Bunkr říšských 
drah) v Berlíně, po válce sloužící jako sklad 
textilu, sušeného a tropického ovoce z Kuby, 
v devadesátých letech proměněný v hudební 
klub a v současnosti využívaný pro konání 
výstav moderního umění.

Filip Vrobel
Městské muzeum Rýmařov

Foto: fond SOkA Bruntál se sídlem v Krno-
vě; repro www.ruebenberge.de

(Zdroje: Fond Archiv města Rýmařova, Plá-
ny protileteckých krytů (bunkrů) v Rýmařově 
a plány Rýmařova s vyznačenými protile-
teckými kryty či bunkry. In: Digitální archiv 
Zemského archivu v Opavě – Mapy/Plány. 
Zemský archiv v Opavě, 2022 [cit. 2022-
08-03]. Dostupné z: digi.archives.cz; HO-

LUB, Petr – MERTA, David – ZŮBEK, An-
tonín. Protiletecké kryty v Brně (Dům umění 
a areál Fakultní nemocnice u sv. Anny). In: 
Archeologia technica 21, 2010, č. seminá-
ře 28 (2009) [cit. 2022-08-03]. Dostupné  
z: http://starahut.com/AT/at21/at_21_12.pdf; 
KAREL, Jiří. Rýmařov v dějinách. Rýmařov: 
Jiří Karel ml., 2021; SOBOL, David: Proti-
letecká ochrana v protektorátu Čechy a Mo-
rava – případová studie Brna. Brno, 2010 
[cit. 2022-08-03]. Dostupné z: https://theses.
cz/id/9ldjk9/. Diplomová práce. Masarykova 
univerzita, Přírodovědecká fakulta.)

Detail přesného umístění (pod dnešní budo-
vou ZUŠ Čapkova), fond SOkA Bruntál se 
sídlem v Krnově
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(Nejen) literární výročí
1. 12. Světový den boje proti AIDS – vyhlášen Světovou 

zdravotnickou organizací v roce 1988 
3. 12. Mezinárodní den zdravotně postižených – od roku 

1993 (OSN) 
3. 12. 1902 nar. Olga Scheinpflugová, herečka a spisovatelka 

(zemř. 13. 4. 1968) – 120. výročí narození 
3. 12. 1912 nar. Josef Hrabák, literární vědec  

(zemř. 6. 8. 1987) – 110. výročí narození 
4. 12. 1932 zemř. Gustav Meyrink, vl. jm. G. Meyer, německý 

spisovatel (nar. 19. 1. 1868) – 90. výročí úmrtí 
8. 12. 1832 nar. Bjørnstjerne Bjørnson, norský spisovatel, nositel 

Nobelovy ceny (zemř. 26. 4. 1910) – 190. výročí narození 
8. 12. 1982 zemř. Ján Smrek, vl. jm. J. Čietek, slovenský spisova-

tel a překladatel (nar. 16. 12. 1898) – 40. výročí úmrtí 
9. 12. 1862 nar. Karel Kovařovic, skladatel  

(zemř. 6. 12. 1920) – 160. výročí narození 
10. 12. Den lidských práv – výročí přijetí Všeobecné de-

klarace lidských práv Valným shromážděním OSN 
v roce 1948, slaví se od roku 1950 

10. 12. 1822 nar. César Franck, belgický skladatel a varhaník 
(zemř. 8. 11. 1890) – 200. výročí narození 

12. 12. 1882 nar. Jiří Mahen, vl. jm. Antonín Vančura, spisovatel 
a knihovník (zemř. 22. 5. 1939) – 140. výročí narození 

12. 12. 1952 zemř. Bedřich Hrozný, orientalista, zakladatel chetito-
logie (nar. 6. 5. 1879) – 70. výročí úmrtí 

13. 12. 1922 nar. Jitka Válová, malířka  
(zemř. 27. 3. 2011) – 100. výročí narození 

13. 12. 1922 nar. Květa Válová, malířka  
(zemř. 6. 9. 1998) – 100. výročí narození 

15. 12. 1832 nar. Alexandre Gustave Eiffel, francouzský inženýr 
a konstruktér (zemř. 27. 12. 1923) – 190. výročí narození 

22. 12. 1962 zemř. Vlastimil Rada, výtvarník a spisovatel  
(nar. 5. 4. 1895) – 60. výročí úmrtí 

22. 12. 2012 zemř. Květa Legátová, vl. jm. Věra Hofmanová, spi-
sovatelka a pedagožka  
(nar. 3. 11. 1919) – 10. výročí úmrtí 

23. 12. 1882 nar. Jakub Obrovský, malíř, sochař a spisovatel 
(zemř. 31. 3. 1949) – 140. výročí narození 

24. 12. 1982 zemř. Louis Aragon, francouzský spisovatel  
(nar. 3. 10. 1897) – 40. výročí úmrtí 

24. 12. 2002 zemř. Ivan Slavík, spisovatel a překladatel  
(nar. 23. 1. 1920) – 20. výročí úmrtí 

30. 12. 1952 zemř. Ivan Olbracht, vl. jm. Kamil Zeman, spisovatel 
(nar. 6. 1. 1882) – 70. výročí úmrtí 

31. 12. 1902 nar. Jan Čep, spisovatel a překladatel  
(zemř. 25. 1. 1974) – 120. výročí narození 

Citát: Co nepřijde v pravý čas, nepřijde nikdy. 
Bjørnstjerne Bjørnson
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Čtenářská výzva
Další ročník Čtenářské výzvy, kterou vyhlašuje web Databazeknih.cz, 
se blíží do finále. Cílem je přečíst dvacet knižních titulů podle dvaceti 

pokynů, které najdete na webu Databazeknih.cz, na našem Facebooku 
a webových stránkách knihovnarymarov.cz.

Literatura faktu 
Daniel Tammet: Narozen v modrý den

Čtrnáctý pokyn letošní Čtenářské výzvy přesouvá pozornost od fikce, 
tedy příběhů smyšlených, k non-fiction literatuře, čerpající ze skuteč-
ných událostí a poznatků. Spadají sem cestopisy, memoáry nebo de-
níky a také životopisy a autobiografie, z nichž vybírám svůj tip: knihu 
Narozen v modrý den Daniela Temmeta.
Knížka se zdánlivě metaforickým názvem nese vše vysvětlující pod-
titul: Pohled do neobyčejné mysli autistického savanta. Pokud se vám 
vybaví film Rain Man, jste na správné stopě. Autor se narodil s Asper-
gerovým syndromem, vysokofunkčním autismem, který jej na jednu 
stranu vybavil fenomenální pamětí a mimořádným nadáním, např. 
násobit a mocnit vysoká čísla z hlavy nebo naučit se během několika 
dnů islandsky, na druhou stranu jej připravil o empatii, prostorovou 
orientaci nebo schopnost chápat kontext a improvizovat, tedy přizpů-
sobit se nečekané situaci, ale také situacím docela běžným.

Pokud mi určitá situace začala připadat nezvladatelná, zrudl jsem 
v obličeji a začal do něčeho bušit hlavou, až mě to hodně bolelo. Cítil 
jsem prostě takový přetlak napětí, že jsem musel dělat něco, čím bych 
ho vyventiloval.
To se jednou stalo při hodině fyziky, kdy pan učitel pomáhal spolu-
žákovi připravit pokus, při kterém byla na provázku zavěšená koule 
z plastelíny. Ten neobvyklý výjev mě zaujal, a protože jsem si vůbec 
neuvědomil, že probíhá nějaký pokus, došel jsem k provázku a začal 
na kouli sahat a tahat za ni. V tom okamžiku se pan učitel rozčílil, že 
jsem bezdůvodně překazil pokus (alespoň on to tak vnímal), a vyhu-
boval mi. Já jsem nechápal, proč na mě křičí, a byl jsem z toho tak 
zmatený a rozrušený, že jsem vyběhl ze třídy a práskl za sebou dveřmi 
takovou silou, až se z nich vysypala skleněná výplň.

(TEMMET, Daniel. Narozen v modrý den. Přel. Lenka Kapsová.  
1. vyd. Brno: Host, s. 80–81.)

Temmetovo vyprávění je fascinující – věcné, svižné a hutné, plné 
překvapivých informací, osobních zkušeností i výsledků několika 
výzkumů mozku a experimentů, které autor sám podstoupil. Nezastí-
rá přitom, že hlavní motivací k sepsání autobiografie bylo jeho přání 
být inspirací pro lidi s podobnou diagnózou. Navzdory své jinakosti 
se mu totiž díky podpoře nejbližších i vlastnímu odhodlání daří žít 
soběstačný život, pracovat, cestovat, poznávat nové lidi, a dokonce 
prožívat partnerský vztah. 
Autobiografie Daniela Temmeta mě zaujala i z jiného důvodu, máme 
totiž něco společného – synestezii. Vnímáme čísla, písmena i celé 
pojmy barevně. Zatímco Daniel Temmet se narodil v modrý den, já 
v červený (ve čtvrtek). Stejně jako jemu mi ve škole barevné vidě-
ní čísel pomáhalo v matematice. Moje synestezie se ovšem před tou 
jeho může jít schovat. Daniel čísla i písmena vnímá nejen v barvách, 
ale zároveň ve tvarech, různých velikostech, strukturách, celých 
krajinách, a dokonce ve hmatových vjemech. Díky tomu například 
rozpozná prvočísla (jsou podle něj „hladká“) a byl schopen se naučit 
nazpaměť více než 22 514 číslic za desetinnou čárkou čísla π. Vyjme-
novat je bez chyby před komisí kontrolorů mu trvalo pět hodin a devět 
minut, čímž v roce 2004 vytvořil nový evropský rekord.
Narozen v modrý den je kniha, která otvírá oči. Je osobním svědec-
tvím o jinakosti, která nemusí být nutně nedostatkem, a je sdělením 
o to cennějším, že mnoho autistů o svém zvláštním vnitřním světě 
mluvit nedokáže.

Zdenka Nesetová
Městská knihovna Rýmařov

Nina Špitálníková: Svědectví o životě v KLDR
Karin Lednická: Životice: Obraz (po)zapomenuté tragédie
Martina Viktorie Kopecká: Deník farářky
Marek Herman: Máma není služka, máma je dáma
David Attenborough: Život na naší planetě
Ladislav Zibura: Prázdniny v Česku

Kamila Hladká: Hornické vdovy
Michelle Obama: Můj příběh
Marika Pecháčková: Kdo chytá v síti
Pavel Klusák: Gott: Československý příběh
Aleš Palán: Nevidím ani tmu: Rozhovory o naději
Bea Uusma: Expedice: Můj milostný příběh

Další tipy na literaturu faktu:
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Charita sv. Martina hledá nové koledníky – děti i dospělé
Chceš být Kašpar, Melichar nebo Bal-
tazar?  Tak  neváhej  a kontaktuj  Cha-
ritu sv. Martina na tel. 777 902 738. 
Koledování probíhá především o ví-
kendech (od 1. do 15. ledna 2023) 
a skupinku tvoří zpravidla tři koled-
níci v dětském věku, převlečení za 
mudrce z Východu, kteří se podle 
tradice přišli poklonit novorozené-
mu Ježíškovi do Betléma. Ke krá-
lům hledáme také doprovod starší 
15 let. Kostýmy jsou žádoucí, ale 
v případě zajmu vám je pomůžeme 
zajistit.

Zuzana Balášová 
koordinátorka Tříkrálové sbírky 

Charita sv. Martina, Malá Morávka

Organizace a spolky

Rýmařov hostil Velkou cenu žáků okresu Bruntál v šachu
Téměř  sedm  desítek  mladých  šachistek  a šachistů  z  okresu  Bruntál 
se v sobotu 5.  listopadu 2022 sjelo do Rýmařova, aby změřili své síly 
v rámci tradičního turnaje – Velké ceny Rýmařova v šachu. Turnaj, který 
organizoval  šachový  oddíl  ŠO  Jiskra  Rýmařov  a SVČ  Rýmařov,  nabídl 
napínavý průběh až do posledního kola a neztratili se na něm ani mladí 
rýmařovští reprezentanti.

Seriál okresních velkých cen je vypsán ve třech kategoriích, z nichž 
nejmladší jsou benjamínci. Mezi nejmladšími šachisty je možné se 
setkat jak s úplnými nováčky, tak i se „zkušenými harcovníky“, kteří 
se královské hře věnují více let. Startovní pole kategorie benjamínků 
bylo tentokrát nezvykle početné, což je pro všechny šachové příznivce 
zajisté povzbudivá zpráva. Po napínavých sedmi kolech usedl v této 
kategorii na šachový trůn Vojta Rybár z Vrbna pod Pradědem. 
Následovala dvojice hráčů z Krnova Janek Říha a Vilém Švec.
Velmi početné zastoupení mezi benjamínky měl i domácí šachový 
oddíl. Již zkušeného Lea Nováka, který obsadil krásné 8. místo 
a každým turnajem se zlepšuje, doprovodil čtyřlístek nováčků Adéla 
Valová, Anna Nováková, Viktor Martinka a Samuel Strebrini. Ti si 
zaslouží velkou pochvalu, protože na svém prvním turnaji bojovali 
statečně a připsali si své první turnajové body. V konečném pořadí se 
umístili mezi 20. a 27. místem.
Prostřední kategorií jsou mladší žáci. Zde, po mírné počáteční 

nervozitě spojené s nepovedeným rozlosováním úvodního kola, 
turnaj dále pokračoval bez problémů. Z vítězství se nakonec radoval 
krnovský Matěj Bala následovaný druhým Theodorem Bujnochem 
z Andělské Hory a třetím Matyášem Herentinem, svým oddílovým 
kolegou. Domácí barvy v této kategorii hájil nováček Matyáš 
Magdoň, který se na svém prvním turnaji vůbec neztratil a obsadil 
pěkné 14. místo.
Šachově nejzkušenějšími jsou starší žáci, kteří se hře věnují zpravidla 
již dlouho. O korunu krále této kategorie bojovala od začátku až 
do posledního kola dvojice hráčů z Města Albrechtic Jakub Loskot 
a Michael Pavelek. Nakonec se, po vzájemné remíze v posledním 
kole, o vítězi rozhodovalo až na základě pomocného hodnocení 
a stal se jím první jmenovaný hráč. Na stupně vítězů doprovodil 
albrechtické hráče Jakub Bedri z Krnova.
Hned sedminásobné zastoupení měl v kategorii starších žáků 
rýmařovský šachový oddíl. Překvapivě nejlepším z nich se stal Filip 
Večerka, který obsadil velmi kvalitní 11. místo, ačkoli se soutěžnímu 
šachu věnuje teprve od září. Zbytek rýmařovských hráčů předváděl 
bojovnou sympatickou hru, kterou ale srážely chyby pramenící 
z nepozornosti. Trojice Patrik Gruss, Václav Ondra a Josef Jureček 
se nakonec umístila mezi 15. a 17. místem a trio Ivan Holub, Milan 
Hamšík a Vojtěch Kaplan mezi 19. a 22. místem.
S průběhem turnaje a výkony domácích hráčů panovala mezi 
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Zámek Janovice

Kastelánka bilancuje zámeckou sezónu
Milé čtenářky, milí čtenáři, pomalu, ale jistě se nám chýlí rok 2022 ke 
svému konci a ani se nenadějeme, budeme vítat rok nový. Náš zámek 
se s malými i velkými návštěvníky a s letošní sezónou rozloučil skrze 
Strašidelné prohlídky v sobotu 29. října a opět to byla paráda. Moc 
děkuji všem bytůstkám, které k nám zavítaly, doufám, že si to užily 
stejně jako my, pro něž je zámek srdcovou záležitostí. Ráda bych po-
děkovala také Mgr. Martině Kohoutkové a jejím dcerám, které přišly 
ozdobit tváře dětem i dospělým, a v neposlední řadě panu Rusnokovi 
a jeho kolegyni za péči o návštěvníky po stránce občerstvení.
Ráda bych shrnula v několika větách celou sezónu, poněvadž se nám 
podařilo v uplynulých měsících, ve spolupráci s nadšenými a šikov-
nými lidmi z řad institucí a společností Rýmařova a jeho okolí i mimo 
ně, uspořádat mnoho zajímavých a zábavných akcí. Velké poděkování 
patří také městu Rýmařovu, bez jehož finanční podpory bychom ne-
mohli připravit tak bohatý program. 
Přijde mi to jako včera, když jsme v pátek 29. dubna první větší akcí – 
Pálením čarodějnic – otevřeli zámek malým i velkým návštěvníkům. 

Dne 17. května proběhla v prostorách bývalého lesnického muzea 
zámku vernisáž k interaktivní výstavě s názvem KRAJ!NA, jejímiž 
autory jsou odborníci z Mendelovy univerzity. Výstava se věnovala 
způsobu užívání a proměně krajiny v průřezu staletí a poukazovala, 
jaký vliv měl na ni člověk v jednotlivých obdobích naší historie až do 
dnešních dní. V sobotu 11. června proběhl tradičně k zahájení hlavní 
sezóny zámecký jarmark s vernisáží výtvarných prací žáků a studen-
tů ze vzdělávacích institucí Rýmařova a okolí, jejichž krásné práce 
opět zámek oživily a rozradostnily. Paní Melyna Ciosová úchvatně 
rozšířila prostory věnované místním pověstem o čertí rodinku, ba-
bičku kořenářku a její bylinkovou lékárnu, která provoněla přízemí 
zámku. Nádvoří zaplnilo mnoho šikovných a zručných jarmarečníků. 
Nejen nádvoří, ale i zámeckou kapli rozveselila skvělá vystoupení, ať 
již skrze pohádku, tanec či zpěv. Srdečné díky všem, kteří se na akci 
podíleli, a pevně doufám, že se v nadcházejícím roce opět setkáme. 
Po dva páteční večery si mohli užít diváci promítání českých filmů 
v rámci letního kina. Během prázdnin také návštěvníci zažili netra-
diční večerní prohlídky s názvem Carpe diem! a Hradozámeckou noc. 
V září a říjnu na zámku proběhly pod taktovkou pana Rusnoka spe-
ciální přednášky s degustací vína, piva a kávy. Jedna zářijová sobota 

rýmařovskými trenéry spokojenost. „Potěšilo nás početné startovní 
pole, zvláště mezi benjamínky. Jsme rádi, že i my jsme přesvědčili 
naše nováčky, aby se turnaje zúčastnili. Za herní výkony si pochvalu 
zaslouží zejména Leo a Filip a za odvahu všichni nováčci,“ uvedl 
rýmařovský trenér a ředitel turnaje Rostislav Mezihorák.
Na závěr je nutné poděkovat domácím hráčům za vzornou 
reprezentaci a také všem, kdo při organizaci turnaje přiložili ruku 

k dílu. Poděkování patří rovněž partnerům, kterými byly: Středisko 
volného času Rýmařov, město Rýmařov, Turistické známky s. r. o. 
a další.

Lukáš Pavlásek
ŠO Jiskra Rýmařov

sachy.svcrymarov.cz
Foto: archiv oddílu

Přednáška s degustací piva

Pálení čarodějnic

Zahájení zámecké sezóny Strašidelné prohlídky
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Moravskoslezský kraj informuje

Přehled dokončených staveb
Rekonstrukce komunikace Stránské
Rekonstrukce silnice II/445, která je vedena z větší části v extravilánu 
od hranice kraje po křižovatku se silnicí III/4456 u Stránského. Cel-

ková délka opraveného úseku silnice je 4,665 km. Předmětem stavby 
byla oprava povrchu komunikace, rekonstrukce propustků a mos-
tu u obce Kněžpole. Jako součást opravy komunikace byly rovněž 
provedeny nové nezpevněné krajnice vč. sjezdů, pročištění příkop, 
směrové sloupky a vodorovné dopravní značení. Stavba probíhala od 
dubna do září 2022, zhotovitelem byla firma Kareta Bruntál. Cena 
stavby dosáhla částky 27,1 mil. korun vč. DPH a byla financována 
z fondu Evropské unie.

Oprava silnice Ryžoviště – Lomnice I. etapa
Souvislá oprava povrchu silnice III/4401, která je vedena jak v intra-
vilánu obce Ryžoviště, tak v extravilánu mezi Ryžovištěm a Lomnicí. 
Celková délka opraveného úseku je 2 km. Předmětem stavby byla 
oprava povrchu komunikace, včetně obnovy odvodnění, rekonstrukce 
propustků a stavební údržba mostů. Jako součást opravy komunika-
ce byly rovněž provedeny nové nezpevněné krajnice včetně sjezdů, 
pročištění příkop, obnova vodorovného dopravního značení. Stavba 
probíhala od června do října 2022, zhotovitelem byla firma M-Silnice, 

byla opět věnována kastelánským prohlídkám, které zavedly návštěv-
níky do ne běžně přístupných míst, a to na půdy zámku. První říj-
novou neděli rozezpíval prostor zámecké knihovny smíšený pěvecký 
sbor Žavez ze Šumperka. 
Touto cestou srdečně zveme na dva adventní koncerty. V úterý 6. pro-
since od 18:00 vystoupí ještě jednou smíšený pěvecký sbor Žavez ze 
Šumperka a v pátek 9. prosince od 18:00 zámek rozezpívá smíšený 
pěvecký sbor Vox montana z Rýmařova. 
Děkujeme všem za přízeň a za návštěvu. Opětovně jsme moc potěšeni 

za zájem o naši kulturní památku z řad návštěvníků, ať již místních, 
či přespolních. Na nás je nyní vymyslet zajímavé akce pro sezónu 
nadcházející, na což se těšíme a doufáme, že i v příštím roce k nám 
zavítáte. 
Budeme se na vás moc těšit v příští sezóně, do té doby vám všem pře-
jeme pevné zdraví a pohodové dny. Se srdečným pozdravem ze zámku

Markéta Janáková 
kastelánka

Foto: archiv zámku Janovice
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Osobností Moravskoslezského kraje za rok 2021 
se stal fotograf Jindřich Štreit

Ceny hejtmana kraje za společenskou odpovědnost za rok 2021 a titul 
Osobnost Moravskoslezského kraje byly předány na galavečeru v ost-
ravských Dolních Vítkovicích. Osobností kraje se stal fotograf Jindřich 
Štreit. Hejtman Ivo Vondrák předal  i Ocenění dobrovolníka BoSmePar-
tyja.
Cenu za společenskou odpovědnost opět vyhlásil Moravskoslezský 
kraj spolu s Radou kvality České republiky. Ocenění má poděkovat 
podnikatelským subjektům a organizacím za to, že dělají pro kraj 
a pro občany více, než jim ukládá legislativa. Hodnotící komise u sou-
těžících posuzovala řadu sociálních, environmentálních i ekonomic-
kých ukazatelů. Zaměřila se mimo jiné na jejich vztah k okolí a jeho 
sociálním potřebám, podporu sociálně ohrožených skupin, handica-
povaných i osob se změněnou pracovní schopností.
Ceny hejtmana kraje za společenskou odpovědnost byly v Morav-
skoslezském kraji uděleny potřinácté. Pátým rokem předal hejtman 
titul Osobnost Moravskoslezského kraje. „Sluší se, abychom vyjád-

řili uznání a respekt významným osobnostem, které jsou pro náš re-
gion důležité. Nehledáme šampiony nebo slavné vynálezce, chceme 
upozornit i na výjimečné osobnosti, které se o rozvoj našeho kraje 
zasloužily pomocí druhým, dlouholetou prací nebo třeba statečností. 
Prvním oceněným byl politický vězeň Luděk Eliáš, pak Jiří Michálek, 
který stál u proměny Dolních Vítkovic. Bylo mi ctí předat toto ocenění 
i Evě Šeinerové, umělecké vedoucí sborového studia Permoník, kte-
rým prošly stovky dětí. Loni jsem s radostí cenu předal spisovatelce 
Karin Lednické, která svou románovou sérií Šikmý kostel významně 
proslavila území bývalého Těšínska, uchvátila čtenáře v celém Česku. 
A letos právem patří fotografovi, vysokoškolskému pedagogovi, ku-
rátorovi a organizátorovi kulturního života Jindřichu Štreitovi,“ řekl 
hejtman Ivo Vondrák.
Stejně jako vloni byly uděleny ceny ve čtyřech kategoriích dále roz-
dělených podle velikosti. Cenu hejtmana kraje za společenskou odpo-
vědnost získaly podnikatelské subjekty, obce, organizace veřejného 
sektoru, vyhodnocena byla i kategorie pro mikropodniky, živnostníky 
a spolky a podruhé byl oceněn také dobrovolník.
„Dobrovolnictví je jeden z důležitých projevů společenské odpověd-
nosti. V nejtěžším období pandemie jsme jej podpořili kampaní Bo-
SmePartyja, díky které v našem kraji přibyli lidé, kteří jsou ochotní 
nezištně pomáhat seniorům, klientům sociálních zařízení a dalším po-
třebným. Dobrovolníka jsme ocenili už podruhé. Vypadá to, že vznikla 
tradice, která dobrovolnictví podporuje a upozorňuje na něj. Za to 
jsem samozřejmě moc rád. Cena má být poděkováním všem, kteří se 
do dobrovolnictví zapojili,“ vysvětlil hejtman Ivo Vondrák.

Jindřich Štreit
Je český dokumentární fotograf, vysokoškolský pedagog, kurátor 
a organizátor kulturního života. Zaměřuje se na dokumentování živo-
ta na venkově a obyvatele českých vesnic, věnoval se tématu země-
dělství, potom také těžké práci v továrnách. V poslední době se věnu-
je mnoha sociálním tématům o drogově závislých, handicapovaných, 
nevidomých, vězních, starých lidech, pracovnících ve zdravotnictví, 
cizincích, kuřácích nebo lidech bez domova. Věnuje se i sakrálním 

a. s. Stavbu v hodnotě 20,3 mil. korun vč. DPH financoval Státní fond 
dopravní infrastruktury.

Zajištění stability účelové komunikace Hvězda – Ovčárna
Zajištění stability svahu proti sesunutí na účelové komunikaci Hvěz-
da – Ovčárna, která je vedena v extravilánu od parkoviště na Hvězdě 
na Ovčárnu. Celková délka opraveného úseku silnice je 435 m. Před-
mětem stavby byla stabilizace tělesa komunikace, stávající konstruk-
ce byla vybourána a byla zbudována nová železobetonová opěrná 

zeď, zajištěná záporami a zemními kotvami. Jako součást opravy ko-
munikace byla provedena oprava části povrchu silnice v úseku stavby, 
osazení svodidla na římsu opěrné zdi a vodorovné dopravní značení. 
Tuto stavbu zhotovila firma Swietelsky stavební v termínu od května 
do října tohoto roku. Stavbu v hodnotě 58,2 mil. korun vč. DPH finan-
coval Moravskoslezský kraj. 

Text a foto: Jaroslav Kala
vedoucí střediska Bruntál

Správa silnic Moravskoslezského kraje
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Ještě potřetí o Carredunu
O zdejších stopách Keltů a příslušní-
ků nespecifikovaného germánského 
kmene, třebaže na Rýmařovku spo-
radických, nelze pochybovat. Kelto-
vé tu zanechali nezaměnitelné, avšak 
méně výrazné rýžovnické kopečky 
v nivě Moravice mezi Malou Štáhlí 
a Dolní Moravicí, kam klade Berger 
těžbu zlata k roku 1254, a velmi zře-
telné podél toku Oskavy (J. Novák, 
1986). O přítomnosti jejich germán-
ských pokořitelů svědčí nálezy z Rý-
mařova. Ve městě je doložen poklad 
stříbrných denárů císaře Domitiana 
(81–96) a „a dalších (bohužel ne-
specifikovaných) římských starožit-
ností“ (Springer, 1908) na jižním 
svahu Hrádku. K tomu třeba přičíst 
nedávné objevy ze 3. stol., sestercius 
nalezený na Havlíčkově ulici a drob-
ný sextans s nařezaným okrajem ze 

základů činžáku na Radniční, který se k nám zatoulal v době římské-
ho císařství až z jihu římské provincie Hispania, z přímořského města 
Iulia Traduckta (Algeciras v Andalusii). Mince svědčí o přítomnosti 
germánských majitelů, kteří je mohli získat jako žold v době služby 
v auxilliích (pomocných jednotkách římských legií) či jako kořist ze 
vzájemných střetnutí, ale též jako zisk z dálkového obchodu. Víme 
též, že některé z nich razily římské mincovny pro loutkové germánské 
panovníky dosazené impériem (viz opis na minci: rex kvadis datus – 
Král Kvádům daný), mnohdy s nařezanými okraji (serraty). Zářezy 
na okraji mince sloužily k zjištění kvality kovu, z něhož byly raženy 
a potvrzeny podobou panovníka, neboť už tehdy účinkovali penězo-
kazi. Patří sem též hrot listového kopí nalezený při stavbě sídliště 
Příkopy v nivě Podolského potoka, který datoval náš přední znalec 
E. Droberjar jako franský (7. stol.), na rozdíl od dalšího odborníka  

J. Hromádky, který jej určil do delšího rozmezí jako keltské, germán-
ské či raně slovanské (2. stol př. Kr. – 7. stol. po Kr.).
V dosahu Rýmařova bylo objeveno devět římských denárů se sponou 
ze 3. a 4. století po Kr. v apsidě kostela Neposkvrněného početí Pan-
ny Marie ve Starém Městě u Bruntálu. Třebaže se nález považuje za 
votivní dar (stříbra) při založení stavby na počátku 13. stol., bronzo-
vá spona vysvětlení neodpovídá. Depot 105 stříbrných denárů císaře 
Traiana (98–117) byl nalezen v lese u Zátoru roku 2014. Další po-
chází z Milotic (Traianus, Hadrianus) a Holčovic-Hejnova. Na druhé 

Z historie 

tématům. Vydal 37 knih, mnoho katalogů a ilustrací knih. Jeho kni-
ha Kde domov můj získala 1. cenu v evropské soutěži a 1. cenu v sou-
těži Nejkrásnější kniha v roce 2017. Měl více než 1 400 samostatných 
výstav u nás i v zahraničí. Je zastoupen v nejvýznamnějších sbírkách 
u nás i ve světě. Bylo o něm natočeno několik filmů, Jan Špáta: Mezi 
světlem a tmou, 2000, Aleš Koudela: Jindra ze Sovince, 2006, Libuše 
Rudinská: Na tělo, 2018. V roce 2019 Kamil Zajíček se Štěpánkou 

Bieleszovou natočili film o Štreitových aktivitách v Sovinci, který 
získal 1. cenu v ČR a 3. cenu na světovém festivalu v Šanghaji. Za 
své poslání považuje Jindřich Štreit poukazovat svými projekty na 
problémy ve společnosti, které se neřeší nebo jen velmi pomalu.

Mgr. Nikola Birklenová
tisková mluvčí, odbor kancelář hejtmana MS kraje

Foto: www.msk.cz

Typická keltská keramika 
(Čechy)

Hliněné keltské přesleny (Křenovice na Hané)

Římská provinční červená keramika – terra sigilata (j. Morava)

Doba římská – germánská keramika,kovové nádoby, ostruhy,
skl. flakón
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straně má naopak zanedbatelnou váhu pro důkaz existence Germánů 
na území Rýmařova soubor místních heraldických pověstí, třebaže 
v nich vedle mytologických (př. Colomanus Romulus, Podolscus) 
vystupují i postavy historické (Marcus Aurelius, Antoninus Pius) či 
obsahují dobové reálie (XII. legie Fulminata zvaná Hromová, Mar-
komané, křesťané). Nic neřeší ani název Römerstadt (latinsko-řecký 
Romanopoleos či lat. Romanopolis), tedy Římské město (Město), uží-
vaný až od 16. stol.
Naskýtá se ovšem jistá možnost, jak pro nás poutavou hypotézu 
změnit v objektivní pravdu a prokázat existenci Carreduna. Je třeba 
nalézt evidentní stopy sídla či osídlení v terénu: neobvyklé konfigu-
race, tj. známky opevnění (valy, příkopy), zbytky staveb (základy, 
soustředění kamenů), cest nebo doklady života (nástroje, nože, klin-
ce, hřeby… a především datovatelné zlomky keramiky…). Patří sem 
též doklady soudobé kultury (nejčastěji spony, antické mince, kovo-
vé části postrojů, ozdobná kování…); hroby, mohyly či pohřebiště; 
málo častá jsou militaria (fragmenty výzbroje, kování pochev, štítů, 
šipky, hroty oštěpů či kopí…) a jiné nutné datační pomůcky, výčet 
je mnohem rozsáhlejší. Znamená to sledovat veškeré výkopy a terén-
ní úpravy včetně výkopku, prohlédnout každý vývrat stromu v lese 
a nestydět se požádat v muzeu o posouzení jakéhokoli podezřelého 
předmětu s vědomím, že může jít o nicotu. Ohromné pole působnosti 
se nabízí místním detektorářům, s nimiž má naše muzeum ty nejlep-

ší zkušenosti. Jde především 
o předměty germánské, řím-
ské nebo keltské provenience. 
Návodem, kde hledat, mohou 
být i rostliny, především ko-
přivy či kulturní rostliny na 
nezvyklých místech. Chtělo 
by to pochopitelně zájem pro-
fesionální archeologické obce. 
To je ovšem otázka času, pe-
něz nebo silného impulsu pro 
moravskou keltologii, ohlá-
šený nález. Významnou práci 
by odvedlo speciální letecké 
mapování při šikmém osvitu 
krajiny, odlišné barvy rostlin-
ných linií na volných plochách 
a terénní tvary. V době před 
třiceti lety, kdy bylo letecké 
snímkování zakázáno, pomoh-
la i práškovací letadla. Existují 
sice i vysoce účinné přístroje 
ke zkoumání hustě zarostlých 
lesnatých ploch, ale jde o po-

Keltské zdivo (Závist nad Zbraslaví)

V pozadí zlaté keltské ryže (Oskava)

Běžné keltské spony (spínací špendlíky) na spínání plášťů či obecně 
oděvů

Doba římská – germánské římské spony z bronzu

Keltské spony, torques, saprope-
litový náramek (Slavkov), vedle 
Franské kopí – vysoce kvalitní 
zpracování (Rýmařov, Příkopy)

Doba římská – hroty germ. kopí, oštěpů, spony, nůž, nůžky, přeslen 
(Křenovice na Hané)
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„Mé přání je, aby byl každý náš zaměstnanec v práci spokojený, protože jedině tak 
může odvádět skvělé výkony,“ 

říká Petra Janoštíková, personalistka RD Rýmařov
Jedním  z  významných  zaměst-
navatelů  našeho  regionu  je  RD 
Rýmařov.  Pro  listopadový  Rýma-
řovský  horizont  jsme  připravili 
rozhovor  s  Petrou  Janoštíkovou, 
personalistkou  této  společnosti. 
V RD Rýmařov působí sice krátce, 
zkušenosti  v oboru má však dlou-
holeté. Povídali jsme si o tom, jak 
probíhá nábor do RD Rýmařov, jaké 
pozice  jsou aktuálně  volné a jaké 
plány  v  rámci  personalistiky  paní 
Janoštíková ve firmě má. 

Čím vás RD Rýmařov překvapil ve srovnání s předchozími výrobní-
mi závody, ve kterých jste působila? 
Nejvíc na mě zapůsobila první návštěva výrobní haly. To mi doslova 
spadla brada. Čekala jsem prostě takové obyčejné, klasické výrobní 
prostory. Když jsem tam vstoupila, jako první mě okouzlila úžasná 
vůně dřeva. Následovalo překvapení, jak je celá hala světlá, moderně 
vybavená a prostory strojně a logisticky dokonale řešené. Po nástupu 
do RD Rýmařov jsem kladla důraz na to seznámit se s kolegy, chtěla 
jsem co nejrychleji pochopit každodenní chod společnosti a její hlav-
ní cíle. 
Jaká je vaše hlavní zodpovědnost?
Nábor a šíření povědomí o RD Rýmařov jako zaměstnavateli, který 
nabízí práci pod významnou zavedenou českou značkou, stabilitu 

Prostor pro firmy a podnikatele

užití bohužel ještě stále velmi drahé techniky, o níž nejsem přesvědčen, že 
by byla dostupná. 
Mám zkušenost, že některé závažné nálezy se nikdy do ruky specialistům 
nedostanou, protože, „kdo ví, co je to za blbost“. Jindy tatínek říkal „nikam 
to nenos, nedělej ostudu, je to jen kousek starého rezavého železa“, nález 
hrotu kopí byl skvělý, ale postrádá přesnou lokaci a kvůli tříletému zdržení 
se nezdařilo prozkoumat okolí nálezu s možností objevit ještě další artefak-
ty. Sídliště Příkopy už stálo se vším všudy a dějiny tehdy začínaly výstřelem 
Aurory. Ergo žádné hledání a kopání. 
Dříve někteří regionální historici považovali za možné hradisko soubor ska-
lisek na vrcholu protilehlé strany údolí proti hradu Sovinci, nazývaný Skalní 
město. Místo zkoumal Ing. J. Novák v 70. letech s negativními výsledky. To 
ještě neznamená, že by se průzkum neměl opakovat. Účelnost umístění by 
nepostrádalo logiku. Hypotetická lokalita by totiž ovládala staré komuni-
kace ve Valšovském dole, cestu ze severního Pomoraví a mohla by účinně 
bránit útoku z jihu na Slunečnou planinu, jak Němci nazývali Rýmařovsko. 
Výrazných, u nás spíše výšinných poloh je na pahorkatině Rýmařovska více 

a dosud je nikdo nezkoumal. Třeba vzít též v úvahu, že tehdejší klima bylo 
teplejší než dnes a k ochlazení došlo teprve od 8. století, a pokud zde bylo 
nějaké větší středisko, potřebovalo ke své existenci též zemědělské zázemí, 
vsi, možná venkovské vily… a cesty i plužiny. 

Jiří Karel
(Droberjar, E. Encyklopedie římské a germánské archeologie. Praha, 2020; 
Týž. Věk barbarů. Praha, 2005; Kohoutek, J. – Militký, J. Hromadný nález 
římských mincí a bronzové spony z doby římské ze Starého Města u Bruntá-

Bronzové zvířecí symboly, kanec je nejvýznamnější (Závist)

Stříbrný denár cís. Domitiana (poklad obdobných mincí, Hrá-
dek, Rýmařov)

Měděná keltská mince

Římský sextans císaře apostaty 
Valenta (revers, Kerč)

Stříbrný denár císaře Traiana 
s typicky nařezaným okrajem

lu. Pravěk. Brno, 2005; Řehák, S. – Květ, R. Ptolemaiova mapa 
Velké Germánie a Česká republika. DaS 3, Praha, 1999; Hala-
ma, Josef. Terra sigillta z Čech v kontextu evropského barbarika. 
FF UK Praha, 2018; Toman, M. Nachricht über einigen For-
schungen und Erwägenen an Bereichen. Historie, Botanik und 
Astronomie; Germania Magna, czyli zemie polskie na starożytej 
mapie, Institut historiczny Zielona Góra ad.; Rozbor hrotu kopí, 
dr. Hromádka, archiv muzea) 
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Listopad na zahradě
Na podzim ukládáme cibuli kuchyňskou na zimu. K uchování se hodí 
jen ta dobře vyschlá, zdravá a mechanicky nepoškozená. Optimální 
teplota skladování je kolem 1 °C, vzdušná vlhkost 60 až 70 %. Nižší 
teplota je vhodnější než vyšší. Cibule snese i krátkodobý pokles tep-
loty pod bod mrazu. Při namrznutí je sklovitá, ale pokud s ní nehýbá-
me, bez problémů rozmrzne. Cibuli uskladněnou na chladném mís-
tě chráníme před krátkodobým mrazem tak, že bedýnky zakryjeme 
dekou, jutovým pytlem a podobně. V dubnu a březnu začíná cibule 

při dobrém skladování rašit. Do červnové úrody vydrží bez problémů 
šalotka.
Na záhonech pěstujeme jen druhy zeleniny, které jsou odolné vůči 
nízkým teplotám. Jde o petržel kořenovou, pastinák, černý kořen, 
dále pak kapustu hlávkovou, kadeřavou a růžičkovou, které vynikají 
vysokou odolností mrazu. Výhodné je zakrytí porostů přezimujících 
zelenin netkanou bílou textilií. Pravidelně kontrolujeme zdravotní 
stav naskladněné zeleniny a napadené kusy ihned odstraníme, aby-
chom zabránili dalšímu šíření chorob a škůdců. 
Užitečné listí vyhrabané z celé plochy zahrady není nechtěný odpad, 
ale surovina pro přípravu potřebného humusu. Hodí se na založení 
nízkého plošného kompostu, který zlepšuje půdu. Na vhodný záhon 
rozložíme nižší vrstvu listí a zasypeme kompostem nebo jiným orga-
nickým hnojivem, které ochrání listí před rozfoukáním a urychlí jeho 
rozklad. Za sucha listí zavlažíme. Půda chráněná organickou vrstvou 
méně promrzá a zároveň v ní pokračuje život mikroorganismů důle-
žitý pro její úrodnost. K uložení a zkompostování listí můžeme použít 
například pařeniště.
Po sklizni odstraňujeme ze stromů i ze země veškeré mumifikované 
plody, hluboko je zakopeme do půdy. Upravíme chrániče kolem stro-
mů a včasnou opravou plotu bráníme vstupu zvěře na zahradu.
Odebíráme vyzrálé rouby peckovin pro dlouhodobé uchování a uklá-
dáme je buď do mírně vlhkého písku v chladném sklepě, nebo do 
půdy na severní straně budov, popř. v chladicím boxu. 

Petr Kumšta
pěstitel a zahrádkář

Foto: pixabay.com

Rady do zahrady

a jistotu. Když je potřeba obsadit volnou pozici, vymýšlím strategii 
a dělám vše proto, aby se mi podařilo oslovit vhodné kandidáty. Když 
je potřeba roznést nebo vylepit letáky, udělám to. Snažím se, abychom 
do našeho kolektivu získali pracovníky, kteří mezi nás zapadnou. 
Jaké jsou ve firmě vaše plány, co se chystáte změnit, na co se chcete 
zaměřit?
Zralí a zkušení zaměstnanci jsou pro nás zásadní. Doplňují a oboha-
cují naše know how. Je ale důležité podporovat také mladou generaci. 
Náš obor se stále rozvíjí, dřevostavby jdou dopředu, rozšiřuje se jejich 
výroba, což znamená, že potřebujeme nové a nové odborníky. Ideální 
a efektivní cesta je předávat naše znalosti už studentům vybraných 
škol a jejich čerstvým absolventům. Seznámit je s chodem firmy, uká-
zat jim, co a jak se u nás dělá. Když se pak rozhodnou k nám nastou-
pit, jsou to vlastně už lidé s praxí. Je pro ně i pro nás snazší zapojit je 
do našeho chodu. 
Právě proto chceme více spolupracovat se školami, ať už základní-
mi, středními či vysokými. Realizujeme exkurze pro místní základní 
školy, podílíme se na konzultacích absolventských prací. Pro studen-
ty stavebních oborů plánujeme zajistit praxi v naší výrobě, aby své 
znalosti ze školních lavic mohli okamžitě převést do reálného života. 
Vyžadujete tedy u nových uchazečů praxi v oboru?
Záleží na tom, jakou pozici obsazujeme. Někdy je potřeba mít již ně-
jaké zkušenosti, klidně i z delší doby. Vím, že co se jednou odžilo, 
naskočí z paměti rychle zpět. Praxe je určitě vždy výhodou, nikoli 
však pokaždé podmínkou. Umíme se postarat i o juniorní uchazeče. 
Umíme je zaučit a připravit pro náš obor. Mé přání je, aby každý náš 
zaměstnanec byl v práci spokojený, protože jedině tak může odvádět 
skvělé výkony.
Můžete nám ve stručnosti popsat, jak probíhá nábor do RD Rýma-
řov? Na co se mají případní uchazeči připravit?
Volné pozice inzerujeme jednak na našem webu, dále například na 
pracovních portálech, Facebooku, LinkedInu. Zájemci, které náš in-

zerát osloví, nás mohou kontaktovat buď telefonicky, nebo pošlou 
svou žádost, životopis, popř. motivační dopis. Ty, které vyhodnotíme 
jako vhodné, pozveme na pohovor. Zde pak vybereme toho, který nej-
lépe odpovídá našim požadavkům. Pokud i my naplníme jeho před-
stavy, plácneme si. Po vstupní lékařské prohlídce už nic nebrání jeho 
nástupu. Výběrové řízení u nás není zdlouhavým procesem, který by 
měl uchazeče stresovat. Důležité je, abychom z jeho strany vnímali 
opravdový zájem a nadšení. Najít dnes nové zaměstnance je opravdu 
oříšek.
Jaké lidi aktuálně poptáváte do týmu?
Dlouhodobě hledáme montážní dělníky – instalatéra a topenáře, 
elektrikáře, malíře a tapetáře, pokrývače a klempíře, tesaře, dále pak 
dělníky výroby domů. Všechny volné pozice pravidelně aktualizuje-
me na našich stránkách www.rdrymarov.cz v záložce Kariéra. Pokud 
je mezi čtenáři někdo, kdo hledá novou práci, a naše nabídka by ho 
zaujala, ať neotálí a přihlásí se nám. Věřím, že budeme umět nalézt 
společnou řeč. 
Nabízí vaše firma také zaměstnanecké benefity?
Ano, je jich hned několik a plánujeme je dále rozvinout. Vedle pěti 
týdnů dovolené nabízíme při splnění daných podmínek například pří-
spěvek na penzijní připojištění, na dovolenou a stravování, příspěvek 
na dopravu, na dětskou rekreaci, odměny při životním a pracovním 
jubileu a mnoho dalších výhod.
Povězte nám na závěr ještě něco o sobě, třeba co máte ráda na Rý-
mařově a jeho okolí?
Krásná příroda a hory – to je něco, co tady musí zbožňovat každý 
rodák, i ten, kdo se sem přistěhoval, o turistech nemluvě. Mám ráda 
cestu do práce a pohled na Praděd, v tomto období je jeden z mála, 
kterého mlha nezastaví. 
Děkujeme za rozhovor a přejeme, ať se vydaří všechny vaše plány! 

Lucie Matulová
Foto: archiv RD Rýmařov
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„Veni, vidi, vici“ Bibione Itálie – Eurocup koloběh
Malebné  prázdninové  městečko  Bibione  přivítalo  o víkendu  22.–23. 
října účastníky posledního kola mezinárodního poháru EuroCup 2022. 
V létě pulzující, avšak teď ospalé italské ulice ožily průjezdy závodníků 
z  Německa,  Rakouska,  Španělska,  Slovenska,  Kolumbie,  Česka  a do-
mácí Itálie. Z našeho malého městečka Rýmařova reprezentovali klub 
KOSTKA Racing Tomáš Sedlář, Filip Krečmer, Věra Vybíralová a Patrik 
Krečmer.

Organizace jednotlivých závodů byla „zajímavá“, z našeho pohledu 
zmatená, ale dle typického místního „no problem“ dopadla nakonec 
vždy dobře. Tratě se upravovaly na poslední chvíli a časový rozvrh 
se domlouval až na místě. Italové však byli velmi přátelští, k českým 
závodníkům přistupovali s velkým respektem.
V sobotu dopoledne naplánovali 400 m sprinty na místním velkém 
parkovišti vedle lunaparku. Tomáš zajel druhý a Filip třetí nejrychlej-
ší čas mezi všemi účastníky. Odpolední deštivé 14km kritérium bylo 
postavené v krásných ulicích města, kde asfaltový povrch s „boule-
mi“, s pískem z pláže, jinde s listím a jehličím střídaly kostky všech 
velikostí. Ve finiši porazil Tomáš favorita závodu o pomyslnou ga-
lusku. V neděli se počasí udobřilo a zpříjemnilo maratonské zápolení 
závodníků na 38 km dlouhé trati. Těsný, nervy drásající cílový sprint 
pro sebe opět získal Tomáš Sedlář, který je právem lídrem naší skupi-
ny a v současnosti nejlepším koloběžcem na světě. 
A dle nadpisu článku, v překladu „Přišel jsem, viděl jsem, zvítězil 
jsem“, reprezentanti z Rýmařova obsadili stupně vítězů. Filip Kreč-
mer (kadet) získal 3 zlaté medaile, Věra Vybíralová (masterka) také 3 
zlaté medaile a Patrik Krečmer (veterán) do třetice bral totožně 3 zlaté 
medaile. Tomáš Sedlář (v Itálii senior) v nejsilnější kategorii a záro-
veň v absolutním pořadí vybojoval 2 zlaté a 1 stříbrnou medaili.

Text a foto: Patrik Krečmer

Kick-Kros Rýmařov – terénní koloběžky
V neděli 6. listopadu 2022 odpoledne Flemda aréna hostila první 
závody v terénních koloběžkách. Příjemné slunečné počasí vylá-
kalo přes 30 závodníků ve věku od 5 do 53 let, aby si to „rozdali“ 
na 1 km dlouhém okruhu, kde nejmenší jeli jedno kolo a dospělí 
až šest okruhů. 
Do kopečka se jelo po asfaltu a z kopečka po trávě, která klou-
zala a prověřovala zkušenosti jezdců na koloběžkách. Děti od 
3 do 6 let zahájily závod na poloviční 500m trati, pokračovaly 
děti do 9 let, dále do 12 let a do 15 let. V dospělé kategorii od 
16 let zápolili vedle Rýmařováků také koloběžci z Brna, Rož-
nova a dalších měst České republiky. 
Protože šlo o zábavné ukončení koloběžkové sezóny, nebudu 
zmiňovat výsledky. Všichni dostali krásné medaile a pohoště-
ní. Odměnou pro nás pořadatele byly úsměvy na tvářích dět-
ských i dospělých závodníků. Akce se vydařila, děkujeme za 
pomoc trenérům a rodičům ze Ski klubu RD Rýmařov. Příští 
podzim akci zopakujeme, třeba ve stylu mistrovství Moravy 
v terénním koloběhu.

Text a foto: Patrik Krečmer

Sport
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Úspěchy závodnic SK Studio Sport a Zdraví na mistrovství ČR 2022
Rýmařovské závodnice soutěží ve dvou disciplí-
nách aerobiku – SA a SAMC. Obě soutěžní dis-
ciplíny vyvrcholily na podzim mistrovstvím ČR. 

Čtvrté místo na mistrovství ČR ve spor-
tovním aerobiku
MČR SA proběhlo ve dnech 1.–2. 10. 2022 
v Brně. V této nejvyšší soutěži reprezentuje 
náš klub a město Rýmařov jen Tereza Člo-
večková. Tereza patří už několik let mezi 
špičku sportovního aerobiku v ČR, přesto 
do letošní mistrovské soutěže nastupovala 
s velkými obavami. Byl to její první závod 
po půlroční léčbě zraněného lýtkového svalu. 
Kvůli zranění musela vynechat i jarní nomi-
nační závody na ME a MS. 
Mistrovství ČR SA probíhá dvoukolově ve 
dvou dnech. Ze základního kola prvního dne 
se probojovala Tereza do osmičlenného finá-
le na krásném 4. místě. Druhý den ve finálo-
vém kole zabojovala ještě víc, ale na stupeň 
vítězů to tentokrát nestačilo. Do Rýmařova 
přivezla z mistrovství ČR SA krásné 4. místo. 

Stříbro a bronz z mistrovství ČR v Sou-
těžním Aerobic Master Class
MČR SAMC proběhlo 23. 10. 2022 v Praze. 
V této soutěžní disciplíně reprezentovalo Rý-
mařov sedm závodnic ve čtyřech věkových 
kategoriích. Adriana Prstková do 7 let, Da-
ryna Rybina a Nela Přecechtělová 8–10 let, 
Tereza Jahodová a Nikola Prstková 11–13 
let, Klára Vlčková a Tereza Človečková v ka-
tegorii 18+. 

Nikola Prstková se velmi pěkným výkonem 
probojovala do patnáctičlenného finále, kde 
obsadila 9. místo. Naše zkušené závodnice 
v kategorii 18+ předvedly jako vždy exce-
lentní výkon a obě vystoupily na stupně ví-
tězů. Tereza Človečková na stříbrnou příčku 
a Klára Vlčková vybojovala bronz. 

Bronz z celostátní ligy aerobiku 2022
Na mistrovství ČR byly také vyhlášeny vý-
sledky celostátní ligy aerobiku a Klára Vlč-
ková vystoupila na bronzový stupínek ještě 
jednou.

Úspěchem pro náš klub byla i nominace tre-
nérky Lydie Mihálové mezi lektory mistrov-
ství ČR. Medailistkám gratulujeme, ale po-
děkování patří všem závodnicím, trenérkám, 
rodičům a městu Rýmařovu. 

Lydie Švédíková, 
předsedkyně SK SSaZ Rýmařov

Foto: archiv klubu
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Tereza Človečková získala 4.místo na MČR SA

2x bronzová Klára Vlčková a stříbrná Tereza 
Človečková

Lektorka MČR Lydie Mihálová

MČR SAMC závodnice SK Studio Sport a Zdraví
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Podrobnější informace o filmech najdete na www.csfd.cz

Kino Rýmařov - program na měsíc prosinec 2022
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RD Rýmařov je více než 50 let 
synonymem kvalitního bydlení
Rozšiřujeme náš tým. Hledáme montážníky a dělníky.

Představujeme vám KLASIK 125 od RD Rýmařov
• Spojení moderního designu a klasického tvaru
• Architektura vhodná pro každou obec v ČR
• Užitková plocha 125m², provedení 5+1
• V ceně domu fotovoltaický systém a tepelné čerpadlo

N
A

B
ÍZ

ÍM
E • Jistotu, stabilitu a zázemí renomované firmy

• Zajímavou práci pod osvědčenou českou značkou

• Fajn kolektiv se smyslem pro humor

• Nadstandardní mzdu v rámci našeho regionu

• Propracovaný systém benefitů

Staňte se součástí týmu největšího českého dřevostavitele: www.rdrymarov.cz/kariera
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